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Zmagovalci v borbi in delu
Govorili so, z realizmom, da se jim 'je včasih zdela 

?rba kot »juriš na nebo« —nemogoča. V razgrabljeni 
0tnovini, 'pod naj zlo glasnejšimi divizijami raznih 
s^ajalskih vojsk, brez orožja v rokah in bret izgleda na 

skil0^ °d zunaJ> ie nekaj več kot 10 tisoč jugoslovan- 
: komunistov 4. julija 1941 odločilo: z akcij sabotaž

Potrebno preiti v osvobodilno vojno, 
h .rega dne, po končani seji partijskega politbiroja, je 
J z Dedinja v Beogradu — iz hiše, katere sosed je bil 
s avni okupatorski komandant — poslana direktiva s 
k>0dpis°m Tita: »...V borbo!« 
ho-raj leta Je okupator omogočil nešteto prilož- 

stl> da je Titova vojska vedno znova dokazala, da je
sTk vČas*h tudi nemogoče — mogoče. Užice, Sutjek- 
izŠI°Zara’ Neretva, Drvar... Kot zmagovalna armija je 

iz borbe naša vojska s 50 divizijami in več kot 
80° 000 borcev.

Zgodovine o vojni se še pišejo. Vse pa morajo odgo

voriti na vprašanje: Kje so korenine uspeha, ko je prav
zaprav vse bilo —proti njej? Tudi tisti, ki to naredijo z 
odporom, morajo priznati, da je treba pričeti ravno pri 
tistih deset tisoč komunistih, pri njihovi neuklonljivi 
enotnosti in veri v narod.

Trdna vez borcev NOB z narodom se je utrjevala z 
doslednim uresničevanjem programske orientacije 
KPJ. Z njeno pomočjo so borci že takoj na začetku 
doumeli, da se ne borijo samo proti sovražniku ampak 
tudi za nov družbeni red, za korenito spremembo druž
be.

Borci se svojim idealom niso izneverili niti po že kon
čani vojni: prvi so pristopili k obnovi porušene domovi
ne, prvi so se borili za nove odnose v družbi — za sa
moupravljanje. Na nek način je ta borba v miru še po
membnejša; skupaj z novim rodom so postavili temelj 
nečemu, v kar danes verjamejo tudi izven naših meja in 
se za te ideale borijo naprej.
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konference OOZS GIP Gradis o, 
vključevanju delovne organlzdje 
GIF Gradis v mednarodno <lellev 
dela (na osnovi posveta z dne 17.5. 
1979).

Idejna izhodišča 
pri vključevanju 

v mednarodno delitev 
dela

— V naši vsakdanji aktivnosti na 
področju gospodarskih odnosov s 
tujino moramo izhajati s pozicij naše 
neuvrščene mednarodne politike ter 
si prizadevati, da bo ta kvaliteta 
vključena tudi v širša prizadevanja 
za vključevanje slovenskega gospo
darstva in gradbeništva v medna
rodne gospodarske odnose.

— Pri nastopu na tujih tržiščih, 
predvsem v deželah v razvoju, ne 
moremo posegati za izkoriščeval
skimi metodami in načini ter se mo
ramo z našim nastopom na teh tržiš
čih vključevati v boj za pravičnejše 
mednarodne ekonomske odnose.

— Pri delu v tujih državah mo
rajo naši delavci vselej zastopati 
neodvisno socialistično Jugoslavijo 
ter njeno neuvrščeno politiko ter 
čuvati ugled, ki si ga je Jugoslavija v 
boju za nove, pričavnejše medna
rodne ekonomske odnose pridobila.

Organiziranost 
za nastop

na zunanjih tržiščih, 
s poudarkom na deželah 

v razvoju

— Organiziranost na področju 
;ospodarskih odnosov s tujino je

nujno vključevati v razprave o na
daljnjem razvoju samoupravne or
ganiziranosti delovne organizacije 
GIP Gradis.

— Podpiramo organiziranje po
sebne temeljne organizacije za izva
janje poslov zunanjetrgovinskega 
prometa (predstavništva, delovne 
enote, povezovanje in sodelovanje z 
drugimi organizacijami in skup
nostmi itd.).

— Samoupravna organiziranost 
delavcev v domovini mora upošte
vati in vključevati tudi pospeševanje 
gospodarskih odnosov s tujino.

— Vzporedno z organiziranostjo 
za učinkovitejši nastop na zunanjih 
tržiščih moramo reševati tudi ka
drovska vprašanja.

— Pri razvijanju odnosov v med
narodni menjavi je potrebno ena
kopravno obravnavati vse dejavno
sti v okviru GIP Gradis ter zagoto
viti njihov enak položaj pri nastopu 
na zunanjih tržiščih.

Pridobivanje del — 
komercialna aktivnost, 

ki je pogojena 
z organiziranostjo 
v širšem pomenu

— Če pojmujemo naše sodelo
vanje v mednarodni delitvi dela kot 
eno primarnih nalog v prihodnjem 
obdobju, bomo morali to vprašanje 
enakovredno obravnavati na vseh 
ravneh naše organiziranosti, to je od 
temeljne organizacije do delovne 
organizacije (in širše).

— V delovni organizaciji mo
ramo doseči, da bo v ustreznih insti
tucijah republike začet in izveden 
postopek za večje vključevanje slo

venskega gradbeništva in s tem naše 
delovne organizacije v mednarodne 
odnose na osnovi neposrednih me
ddržavnih dogovorov, saj ugotav
ljamo, da je slovensko gradbeništvo 
doslej bilo premalo vključeno v ta 
način vključevanja v mednarodno 
menjavo.

— Podpiramo vključevanje v 
mednarodno delitev s celovito po
nudbo s tem, da k sodelovanju pri
tegnemo tudi tiste organizacije, ki bi 
na osnovi naših projektov sodelo
vale pri izvajanju investicijskih del v 
tujini s svojimi proizvodi in stori
tvami. Zato se zavzemamo za širše, 
predvsem vertikalno, povezovanje 
in nastop na zunanjih trliščih.

Kadrovska 
problematika 
na področju 

gospodarskih odnosov 
s tujino

— Zastaviti moramo konkretno 
aktivnost, da dosežemo določen 
vpliv na izobraževalni proces delav
cev, ki naj bi sodelovali pri naporih 
naše delovne organizacije in sloven
skega gradbeništva nasploh, za večje 
vključevanje na mednarodno tržiš
če.

— Prav tako, kot moramo 
enotno reševati organizacijska vpra
šanja, mora biti dosežena tudi enot
nost pri zagotavljanju ustreznih ka
drov za delo v tujini. To bomo dose
gli le ob ustreznem odnosu vseh od
govornih upravnih in samoupravnih 
dejavnikov, predvsem pa tistih, ki 
doslej niso kazali pravega razume
vanja za reševanje teh vprašanj.

— Ne glede na konkretno sa
moupravno organiziranost delavcev 
GIP Gradis bo moral biti temelj ka
drovskega zadovoljevanja dela v tu
jini le samoupravno dogovorjena 
kadrovska politika in odgovorno 
obnašanje vseh samoupravnih in po
litičnih dejavnikov. Predvsem bo 
potrebno zaostriti odgovornost in 
obveznost delavcev, ki imajo najod
govornejše naloge na področju 
mednarodne menjave.

—i Pri prevzemanju del na zuna- 
, njih tržiščih (dežele v razvoju), 
bomo morali stremeti za tem, da 
bomo na teh tržiščih uveljavljali 
naša strokovna jedra, medtem ko 
bomo ostalo delovno silo pridobivali 
v domačih deželah v skladu z opre
delitvami iz 1. točke teh stališč.

— V samoupravnih aktih bomo 
morali konkretneje opredeliti vpra
šanja, ki so povezana z odhodom na 
delo v tujino in to problematiko 
vključevati tudi v sistem delitve

Dva vodja sektorjev Petek in Tomažin v A mar!

Informiranje v procesu 
mednarodne delitve de

— V procesu informiranja je P® 
trebno zagotoviti nenehno rast zav 
sti, usposobljenosti in znanja s p 
dročja mednarodnih odnosov 
mednarodne menjave dela.

— Nadaljnja pomembna nal°^ 
informiranja je, kako poglobit' 
utrditi interes delavcev v tem, °a J l 
delo v tujini sestavni del našega c 
lokupnega dela, ki ga mora ^ 
obravnavati enakovredno z del°m . 
domovini, mogoče pa mu včasih o 
tudi večji poudarek. ^

— V procesu samoupravne^* 
ločanja je pomembno, kak,0 
delavce v tujini pravočasno in 1 .flj 
informirali o dogajanjih v dom 
in na zunanjih gradbiščih, ki ® « 
odločilno .vplivajo na njihov ^ 
benoekonomski položaj. Ta n 
praviloma vselej bil odvisen ° .
seženega dohodka, pa naj je ta 
žen v tujini ali doma. , g.

— O rezultatih dela v tujini Jf P
trebno tudi tekoče informira1' 
lavce v domovini ter na ta na £>- 
glabljati njihov interes za vklju ni

Neposredne nalog® 
sindikata

— Zagotoviti primerno 
zavzetost pri obravnavanju m® ^ 
rodne problematike in inform' .j|, 
delavcev o mednarodnih vPr?. Ljiti 
ter o družbenoekonomskih g'°
v svetu.

— Delavcem je potrebno Pr^ell 
zati ekonomski in politični P® ,-r.
našega dolgoročnega g0SP' fypodar'
skega sodelovanja z deželami v

ZV°jU' nj«
— Podpirali bomo vključeJJna- 

naše delovne organizacije v m u. 
rodno delitev dela s posebnim F j v 
darkom na sodelovanju z deze 
razvoju.

„ravfl°
— Podpirali bomo samoup s 

sporazumevanje in dogovarja 
ciljem, da se poveča gosp°° -za- 
sodelovanje naše delovne °r8a 
cije z deželami v razvoju. . 50'

— Zavzemali se bomo, zVoj**
delovanje z deželami v rv0jnib 
ustrezno opredeljeno v f32 -je i° 
programih delovne organiza 
TOZD. ^

— Zagotavljali bomo u^gafi' 
samoupravno in sindikalno 
ziranost in delovanje naših °
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V Novih Jaršah stoji prva računalniško vodena betonarna v Jugoslaviji

BETON PO ŽELJI
»Uvajanje aktivnega računalni
škega nadzora je pri nas še redkost, 
vendar so se stvari tudi na tem po
dročju nekoliko le premaknile. Ve- 
jjko zaslugo pri tem imajo tudi Gra
disovi pobudniki in inovatorji. V so
delovanju z inštitutom Jožef Štefan 
!n Industrijsko montažnim podjet
jem so razvili računalniško krmljeno 
betonarno, prvo v Jugoslaviji. Ta 
dosežek ni pomemben le s tehnolo
ge plati, temveč je dober primer 
Povezovanja proizvodnje in znano-

Izdelavo pr^e domače konstruk- 
01 je avtomatike za aktivni nadzor de- 
ovanja betonarne, ki vsebuje mi- 
Kroračunalniški sistem je omogočila 
Raziskovalna skupnost Slovenije in 
ljubljanska banka v okviru dogo- 

>>0 skupnem financiranju 
vključevanja domačih inovacij — 
raziskovalnih dosežkov v proizvod- 
nJ0 in delovne procese, ki prispevajo

k povečanju družbene produktivno
sti dela».

Materialno opremo za to beto
narno so izdelali v konstrukciji in 
obratih Industrijsko montažnega 
podjetja TOZD TEN v Ljubljani, 
na inštitutu Jožef Štefan pa so izde
lali programsko opremo. Po preiz
kusu v laboratorijskem pogonu je 
bila avtomatika vključena na beto
narno, ki so jo izdelali Kovinski 
obrati v Ljubljani.

Mikroračunalniški sistem deluje 
kot programator tehnološkega po
stopka za pripravo betona. Operator 
ima možnost, da preko komandne 
plošče nastavlja razne sestavine be
tona in druge parametre, ki jih za
hteva tehnologija in so odvisni od 
željnih kvalitet betona. S tem se op- 
timira ekonomičnost proizvodnje in 
upošteva razlika.v kakovosti suro
vin. Pričakovani ekonomski učinek 
lahko dosežemo na dva načina in

Inovacijska veriga Gradisu
Priznanje »Inovacijska veriga«, ki ga podeljujeta Raziskovalna 

Skupnost Slovenije in Ljubljanska banka,je letos podeljeno Gra- 
tsu. Priznanje je predal tovarišu Pečenko Borisu, direktorju 

predstavnik Ljubljanske banke tovariš Dušan Marinšek,

Ta slovestnost je bila v Novih Jaršah v Ljubljani ob prikazu de
janja prve računalniško vodene betonarne pri nas. Prav zaradi 
n*cijativ in dosežkov pri razvoju in izdelavi tehnoloških novosti, 

krm vet”° Pr' razv°j.u prve domače betonarne z računalniškim 
.. ^{jenjem je to priznanje poleg Industrijsko montažnega po- 
Jetja in instituta Jožef Stefan prejel tudi Gradis.

sicer v proizvodnji večje količine be
tonarn z domačo avtomatsko opre
mo. Na drugi strani pa bo dosežen 
učinek z manjšim številom izmetnih 
sarž, z numerično registracijo kom

ponent, lažjim nadzorom kakovosti, 
bolj humanimi delovnimi pogoji in s 
hitrim prilagajanjem receptov opti
malnemu procesu.

C. Pavlin

Navzočim je o delovanju in prednostih računalniško vodene betonarne spre
govoril D. Uran, dipl. ing.

Prva domača, z računalnikom vodena betonarna, stoji v novih Jaršah v Ljub
ljani
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STRELI V ŠELOVI GRAPI

Djuro Djakovič in Nikola Hečimovič

Pred petdesetimi leti so žandarji 
protiljudskega režima stare Jugosla
vije, na duhu pri Ostrem vrhu v Še- 
lovi grapi zahrbtno ubili organizacij
skega sekretarja CK KPJ Djura 
Djakoviča in sekretarja Rdeče po
moči za Jugoslavijo Nikola Hečimo- 
viča.

Ta gnusni zločin je takrat odjeknil 
po vsem naprednem svetu. Resnica 
je kaj kmalu prišla na dan. Ti streli v 
gluho noč so takrat pomenili triumf 
takratnih oblastnikov. Toda ne za 
dolgo. Vsa napredna javnost je ob
sojala ta zločin.

Da je resnica o tem krutem uboju

prišla kaj kmalu na dan, ima velike 
zasluge prav zagrebški odvetnik dr. 
Polit.

»Lahko me ubijete, ne samo pre
ganjate, toda delavski razred bo 
vseeno bil razredni boj, ki bo trajal 
tako dolgo, dokler bo trajala ra
zredna vladavina in razredna druž
ba«, je v takratnem glasilu »Metal- 
ski radnik« zapisal Djuro Djakovič. 
To je bilo leta 1927.

Zagrebški »Jutranji list« pa je 22. 
aprila prnesel kratko vest zagrebške 
policije, da je bilo dan poprej prije
tih okoli 60 »sumljivih ljudi«. Med

— Djuro Djakovič in Nikola He
čimovič nista padla zaman. Njuna 
smrt je vgrajena v našo srečno seda
njost in bosta tudi v zavesti prihod
njih rodov živela kot heroja revolu
cije, njuna smrt je postla legenda.

(Tone Ulrih — Kristl)
\____________________________ _______________________________ J

njimi sta bila tudi Djakovič in Heči
movič.

Kaj se je dogajalo dalje z njima, 
nam je znano iz raznih sodnih zapi
skov in iz pripovedi morilca Nikole 
Aralica na sodnem procesu leta 
1949-50.

»Ko smo prišli v neki gozd na sami 
meji, je Brkič (stražnik, ki je poleg 
Aralica spremljal N. H. in Dj. Dj. — 
Op. pisca), ki je do tedaj hodil spre
daj, zaostal za jetnikoma; jaz sem 
stopal zadaj in opazoval mejo, ki je 
bila kakšnih 20 m blizu. V nekem 
trenutku je Brkič vzkliknil na jet
nika »Beži« ali nekaj podobnega. 
Nato je Brkič ustrelil v Djakoviča in 
mi zaklical, naj streljam, pa sem tudi 
jaz oddal strel v Hečimoviča. Brkič 
je oddal še dva do tri strele in potem 
sva se skrila kakšnih 20 do 30 m 
nižje. Čez čas se je Brkič vnil in snel 
ubitim spone z rok, nato pa sva šla 
takoj v Maribor in z vlakom v Za
greb«.

Ta hladna pripoved zločinca Ni
kole Aralica nam pove vse.

Djakoviča in Hečimoviča so areti' 
rali v Zagrebu, ubili pa tukaj na Ko- 
banskem. Bod delavskega razreda 
pa niti malo ni pojenjal. Nasprotno, 
šč bolj se je razvnemal in dobival 
poln razmah tedaj, ko je leta 1935 
prevzel vodstvo partije tovariš Josip 
Broz — Tito. Prav letos mineva 40 
let od takrat; ko je bil ustanovljen 
prvi centralni komite KPJ.

Pod vodstvom iste partije, katere 
je bil nekoč sekretar Djuro Djako- 
vič, smo potem izbojevali zmago ne 
le nad okupatorji, ampak tudi nad 
jugoslovansko buržoazijo.

Ta boj za zmago nad razrednim 
sovražnikom je poleg Djakoviča in 
Hečimoviča zahteval še tisoče in ti" 
soče najboljših sinov in hčera domo
vine, članov partije in SKOJ, delav
cev, kmetov, intelektualcev. Toda 
bil je zmagovit.

Junaška smrt D j ure Djakoviča in 
Nikole Hečimoviča je bila vsem ki $o 
se borili in padli za svobodo svetla 
zvezda s skupnim ciljem — svoboda,

ŠTROf

MOST ZA INDUSTRIJSKI TIR ZA TOVARNO IMV
V Novem mestu sedaj niso samo jo. Da bi se izognili tem stroškom in

delavci Ljubljana — okolice, temveč predvsem tudi gneči po novomeških 
tudi skupina delavcev Nizkih gra- ulicah — tovarna je na enem, želez-
denj iz Maribora. Le-ti bodo nar e- niška postaja pa na drugem koncu
dili most za industrijski tir, ki bo po- mesta — so se odločili izgraditi indu- 
tegnjen do tovarne IMV. sirijski tir do svoje tovarne. Da bi

V IMV-juže dalj časa razmišljajo, le-tega lahko speljali do tovarneJe 
kako naj zmanjšajo stroške prevoza potrebno izgraditi most, ki bo pove- 
avtomobilov in stanovanjskih hišic zoval dva hribčka na obalah potočka 
iz svoje tovarne na železniško posta- Težka voda.

Do hale za proizvodnjo avtomobilov R-4 bo še konec letošnjega leta narejen 
industrijski tir, pred tem‘pa je potrebno narediti še 600 m dolg mest

Sedaj potekajo pripravljalna ze- dela preglavice. Po rezultatih, ^
meljska dela in izkopi za pilote. smo jih dobili od Geološkega z»'
Most bo dolg 580 metrov. Stal bo na voda bi bilo možno v dveh dneh iZ'
16 stebrih. Najvišji steber bo 18 me- kopati jamo za en pilot, sedaj pa nisfl 
trov nad nivojem terena. Raziskavo niti štirje dnevi zadosti. Glede na to,
terena je naredil Geološki zavod da je predviden rok za dogradit^
Slovenije, vendar rezultati, ki so jih mostu 29. november letos je glede
dobili, v popolnosti ne zadoščajo, na nastalo situacijo in na potrebo p° 
kajti sedaj so naši delavci prišli pri ponovni preučitvi razmer ta datuO1
pilotiranju na tako trdo skalo, da jim nekoliko vprašljiv. CP

Buldožerji pripravljajo teren za gradnjo mostu, preko katerega bo spelj®" 
industrijski tir za tovarno IMV
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NAŠI STROKOVNJAKI V DANILOVGARDU
Nedelja, 15. april je dan, ki bo 

ostal zapisan v zgodovini črnogor
skega naroda, kot eden izmed naj
bolj tragičnih. Katastrofalni potres 
je prizadel Črno goro in to najbolj 
črnogorsko primorje z okolico. Soli
darnost vseh jugoslovanskih naro
dov se je pokazala tudi v tem prime
ru. Iz vseh republik je prišla pomoč v 
materialu, prav tako so prišle tudi 
Posebne komisije za ocenjevanje 
škode, ki jo je povzročil potres.

Komisija, v kateri so bili ing. 
Kraigher Zoran (projektivni biro 
KlB), ing. Šink Matevž (GE Ljub
ljana) in teh. Šobec Aleksander (GE 
Koper), je poslal tudi GIF Gradis.

Na pot smo odšli 26. aprila iz 
Ljubljane po jadranski magistrali in 
Prišli v Titograd 27. aprila. V repu
bliškem centru za civilno zaščito so 
razporedili vse ekipe in poslali so nas 
v Danilovgrad t. j, 20 km iz Tito
grada proti Nikšiu. Tu smo bili sku- 
Paj z komisijo iz Maribora, ki jo je 
Poslalo podjetje Konstruktor. Bivali 
smo v hotelu »Zeta«, od koder smo 
Vsak dan ob 7,00 uri odšli na delo v 
°kolico Danilovgrada, v odročne 
hribovske vasi. Kljub oddaljenosti 
°d epicentra potresa so poškodbe v 
tem delu zelo hude.

Vzrok temu so bili sami objekti, ki 
j*0 grajeni pretežno iz kamna, brez 
horizontalnih in vertikalnih vezi, ve- 
Zani z blatom ali brez in le redkokje z 
malto. Predelne stene so iz lesenih 
vertikalnih palic, ki so ometane in 
^polnjene z različnimi materiali. 
Vendar so tudi take hiše obstale, če

so bile grajene na dobrih tleh
Ljudje so še zmeraj prestrašeni, 

vendar zelo prijazni in gostoljubni.
Naša ekipa je v trinajstih delovnih 

dneh pregledala preko 500 objektov 
v družbeni in privatni lasti. Delo je 
bilo zelo težko, ker smo delali na 
hribovitem področu in je bilo treba 
hoditi do posameznih hiš tudi celo 
uro.

Poleg tega je prve dni deževalo, 
kasneje pa je bila precejšna vročina. 
Delovni dan se je pričel ob 7,00 uri 
končal pa ob 20,00 uri ali pa še ka
sneje, ko smo pisali dnevna poročila. 
Ob koncu našega dela so nam na ob
čini izrekli pohvalo za strokovno in 
prizadevno delo.

Na dan praznika, 1. maja smo si 
ogledali kraje v črnogorskem pri
morju, kjer smo šele videli, kakšne 
posledice je pustil za seboj potres. 
Sama mesta, posebno stari deli mest 
v Ulcinju, Baru, Budvi in Kotorju so 
popolnoma porušena, veliko hote
lov je porušenih, oziroma močno 
poškodovanih. Industrijski objekti 
(luka Bar, obala v Kotorju, ladje
delnice) so močno poškodovani, 
ravno tako kot ceste in železnica. 
Samo škodo pa je praktično nemo
goče oceniti.

V soboto 12. maja smo v Danilov- 
gradu ob 4,30 zjutraj občutili močan 
potres (VII. stopnje po Mercalliju), 
kar nam je dalo še dodaten pospešek 
pri vrnitvi domov. V naslednjih 
dneh nas je zamenjala nova ekipa iz 
Gradisa.

ŠINK MATEVŽ

Stara in nova hiša v Ulcinju po potresu

[ Izključitev iz ZK: zadnji ukrep — ponavadi prvi
, »Mi izključujemo iz ZK tiste, ki 

aiso v redu, vi pa nam jih vračate.« 
^a stavek je nabolj pogosta reakcija 
^snovnih organizacij kadar statu
tarna komisija, pa naj bo to občin- 
?ha, republiška ali na zveznem nivo
ja. spremeni neko odločitev o izk- 
Jučitvi. S takim pogostim očitanjem 
rili jo v OOZK reči: Mi najbolj 
Venio, kakšne je kdo; vi s strani ste v 
z,rioti. Vendar pa življenje ne samo 
e?krat ponuja primerne, da večkrat 
n' govora o načelnosti osnovne or
ganizacije (seveda največkrat nje- 
^ega sekretariata) niti da so tisti »od 
u°aj« v zmoti, kadar posumijo v 

Opravičenost izključitve. Včasih so v 
akem reagiranju poskusi, da se za- 

*rjje nepravilnost odločitve, da se 
Primer »zadrži v hiši«, pa tudi ranje
na samoljublja posameznikov, 
0rmalnih ali neformalnih skupin, ki 

s° problem razčiščevale.

, Na zadnjem sestanku statutarne 
*°rnisije ZKJ je prikazan tudi ta 
Pfecej nelogičen primer: Osnovna 
°rganizacija noče niti slišati, da bi se

činska ali neka druga statutarna ko
misija razveljavila odločitev o ozk- 
Ijučitvi; Vendar pa je pripravljena, 
da izklučenega ponovno sprejme v 
ZK — če vloži prošnjo. Nič manj ab
surdno je stališče, zavzeto v nekem 
drugem primeru: »Kako ga naj 
sedaj sprejmemo nazak v partijo, ko 
pa ta že eta živi izven partijsko živ
ljenje.« Toda to so tista leta, ki so 
minila v poskusih izključenega, da 
od ene do druge statutarne komisije 
s pritožbami dokaže, da izključitev 
ni zaslužil. Ta dva reagiranja v 
osnovnih organizacijah, pa četudi je 
izključeni zaslužil tak ukrep, dajo 
slutiti odnos, ki ne odgovarja popol
noma tovarištvu in humanizmu, ki 
ga je v lastni sredini Zveza komuni
stov vedno negovala. Pa še nekaj ni v 
skladu s takimi postopki izven par

tijskih odnosov: med tridestetimi 
slučaji izključenih o katerih je na 
zadnji seji razpravljala statutarna 
komisija ZKJ, ni bilo niti enega v ka
terem bi ukrepali s postopnim disci- 
plinkim ukrepom: s kritiko, opomi
nom, zadnjim opominom. Pokazalo 
se je, da se ponavadi zatečejo k zad
nji meri, ki jo statut predvideva — k 
izključitvi — kot prvi.

Odkod tako lahko izključevanje 
— pogosto z enoglasno odločitvijo 
Osnovne organizacje — in tako 
redki primeri drugih ukrepov? Če 
govorimo o čistoči, trdnosti 
Osnovne organizacije, kako bi 
potem tolmačili v njih take postop
ke? Ali pa se mogoče odsotne nava
de, da se komusniti znajo kritizirati 
in kaznovati, pa da vendar postanejo 
tovariši, sodelavci, soborci?

Kolektivno delo, odločanje in ko
lektivno odgovornost so vrednote, 
za katere se je tovriš Tito tudi v zad
njih govorih močno zavzel in ni 
samo naloga za forume, kakor se 
ponekod ozko razume ampak tudi 
za osnoven organizacije. Lahko bi 
rekli, da tudi v forumoj ne bodo za
živele, če se ne bomo naučili v tem 
duhu živeti tudi v osnovnih organi
zacijah. Kritika — odkrita in tovari
ška je sestavni del te atmosfere, ki jo 
želimo ustvariti. Zato so tudi pred
videne statutarne nere kritike, opo
mina in zadnjega opomina. »Pre
skakovati« jih in preiti takoj na izk
ljučitev nam prej dokazuje slabosti 
vsakodnevnega delovanja organiza
cije, kot pa njeno čistost in trdnost.

V. S.

. ------------------------------------------------ 1 X
GRADISOV VESTNIK Izdaja organizacija združenega dela gradbeno industrijskega podjetja Gradis v Ljubljani.
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irednik: Matija Krnc. Tiska: Tiskarna Ljudska pravica v Ljubljani. Naslov uredništva: GIF Gradis Ljubljana, Šmartin- 
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SKUPINSKA SUKA NAŠEGA GRADBENIKA
X_________________________________________ ________________________________________________________________________________

V primerjavi z drugimi vejami go
spodarstva kaže gradbena stroka 
neke izrazite specifičnosti. Podmla
dek novih gradbenikov na nivoju 
tehnika in inženirja je še izrazito 
slovenski, kvalificirani kadri pa so 
pretežno prišli iz drugih republik, 
ozki profili in nekvalificirani delavci 
pa so skoro izključno neslovenski. V 
gradbeni šoli Ivana Kavčiča v Ljub
ljani je v zidarskih in tesarskih ra
zredih 65 % učencev iz drugih repu
blik, v delovodski šoli na Gradbeni 
srednji šoli jih je še vedno 58 %. 
Tako kot v drugih razvitejših deže
lah se čuti tudi pri nas huda defici
tarnost pri delih v neposredni grad
beni proizvodnji. Za lopatanje je 
malo interesov, za risanje načrtov 
precej več.

Naš gradbenik, delavec »iz nepo
sredne proizvodnje«, prihaja skoro 
zakonito iz tistih krajev, kjer je ve
liko ust in premalo dela zanje, iz ra
zmer, ki otroku ne dopuščajo, da bi 
izkoristil izobraževalne možnosti, ki 
jih družba odpira in si poklica prak
tično ne more izbirati po svojih že
ljah. In gradbeništvo je lačno delav
cev, potrebuje vedno več rok.

Zanimalo nas je, kako se počuti 
naš gradbinec, kaj misli, kaj si želi, 
kaj sodi o delu in okolju. V anketo 
smo lahko zajeli 148 učencev, veči
noma izučenih zidarjev, tesarjev in 
nekaj jih je tudi iz ostalih gradbenih 
poklicev. Poprečna starost 29 let, vsi 
seveda moškega spola. Vzorec je po 
številu in kvalifikaciji še dovolj re
prezentativen za gradbeni sektor, 
manj pa seveda za širšo populacijo 
naše družbene sredine.

V naši anketi, izvedeni novembra 
1978, je 40 % učencev GDŠ na GSŠ 
v Ljubljani izjavilo, da so se odločili 
za gradbeni poklic na lastno željo, 
42 % le deloma in le 8 % jih pravi, da 
so zašli v gradbeništvo proti svoji 
volji.

Z delom v svoji stroki so še kar 
zadovoljni, saj je le dobra tretjina 
oziroma natanko 35 % takih, ki b 
hoteli zamenjati stroko, 46% jih 
namerava ostati in 19 % je takih, k 
bi morebiti zajadrali tudi kam dru
gam, če bi se jim ponudila ugodnejša 
priložnost.

Na vprašanje, če bi želeli isti po
klic tudi svojemu otroku, so odgo
vori vsaj na videz manj spodbudni. 
Komaj vsak dvajseti bi želel tudi 
sinu gradbeniški poklic, 82 % pa ne 
in 13% je tistih, ki nimajo trdnej
šega stališča niti v enem niti v dru
gem smislu. Ti rezultati razočarajo, 
vsaj če jih gledamo kot suhe števil
ke. Pomenili bi lahko, da naš grad
benik občuti v svojem poklicu toliko 
senčnih strani, da bi pred njimi rad 
zavaroval vsaj svojega otroka. Ne
zadovoljstvo pa vendar nima take 
ostrine, kot bi človek sklepal na prvi 
pogled, saj najdemo podobne, če ne 
že kar identične rezultate tudi pri 
anketah v drugih strokah (gostin

stvo, prosveta, zdravstvo, trgovinski F 
delavci itd.). Človek bi pač rad bil 
tisto, kar ni, živel tam, kjer ne živi, 
opravljal tisto delo, ki ga drugi. Pri 
spogledovanju z navidezno boljšo 
usodo sočloveka gleda vedno le 
lepše strani, slabših pa ne vidi ali ne 
more videti. Otroku se zdi sosedov 
kruh boljši kot domač.

Simpatični poklici
Vrstni red poklicev na lestvici pri

vlačnosti je vsekakor izrazito odvi
sen od časa in prostora, zelo močno 
vlogo imajo seveda tudi dejavniki 
biološkega značaja (starost, spol) in 
konjunkturnost, možnost dobrega 
zaslužka. Izbira poklica pa kljub 
temu ni vedno v skladu z ugledom 
stroke. Duhovniški poklic je, reci
mo, pri nas pred vojno še visoko ko
tiral, danes se v naših anektah niti ne 
pojavlja več. V Avstriji uživa še 
vedno velik ugled, pa se zanj ven
darle mladina odloča v vedno manj
šem številu, nekaj podobnega se do
gaja v Švici, Vel. Britaniji, Španiji 
ipd. Želje se v življenju večinoma ne 
ujemajo preveč z realizmom dejan
ske izbire.

Kateri poklici uživajo največ sim
patij pri naših delavcih? (Razvrsti
tev po številu glsov)

26 zdravnik 
21 pilot 
18 šofer 
14 profesor 
13 elektrikar, mehanik 
12 trgovec
11 gradbeni tehnik, trg. potnik, 

finomehanik, filmski igralec 
10 oficir, arhitekt 
9 novinar, gradb. inženir 
8 zidar, tehnik, TV mehanik, go

stinec, urar 
7 turistični vodnik 
6 glasbenik, gradb. delovodja 
5 strojnik, avtoelektrikar, toplo

vodni inštalater, tesar 
4 miličnik, avtoklepar, učitelj, di

rektor
Po tri glasove so dobili: receptor, 

gozdar, frizer, slikar, kmet, uradnik, 
mizar, pravnik, vzgojitelj, kovač.

Po dva glasova so prisodili pokli
cem: ekonomist, nogometaš, proda
jalec, telesnovzgojni učitelj, elek-, 
troinženir, maneken, fotograf, 
kuhar, stevard, geometer, krojač, 
sodnik, odvetnik, mesar, krimina
list, vzgojitelj, socialni delavec, klju
čavničar, vodja gradbišča, skladišč
nik, knjigovodja.

Po en glas je padel v glasovalno 
skrinjico za poklice: norm ir ec, oro
djar, rezkar, kapitan, strojevodja, 
pečar, raziskovalec, biolog, svetova
lec, mornar, napovedovalec, spre-: 
vodnik, prometni tehnik, kulturni | 
delavec, opaževalec, betoner, znan
stvenik, vrtnar, psiholog, politik, ko
šarkar, skladiščnik, poštar, fotore-1 
porter, komentator, aranžer, preva- j 
jalec, nogometni trener, baletnik,

zgodovinar, arheolog, svetovalec, 
nogometni selektor, kontrolor, 
vzdrževalec, fitopatolog, izdelovalec 
filigrana, parketar, speleolog, risar, 
laborant, tehnolog, elektronik, čev
ljar, pek, pisatelj.

Najmanj všečni poklici
Vrstni red je spet po številu glasov 
47 dimnikar 
36 rudar 
30 šofer
26 zidar, miličnik 
22 natakar, snažilka 
20 cestar
16 gradbeni delavec 
13 tesar, delavec 
10 zdravnik 
9 mesar 
8 kuhar
7 avtomehanik, čevljar 
6 učitelj, krojač, trgovec, mehanik 
5 pleskar, oficir, poštar 
4 mizar, pek, železokrivec, kurjač.

Po tri negativne glasove so dobili 
poklici: klepar, železar, kovač, vari
lec, sprevodnik, strugar, po dva gla
sova: sodnik, pravnik, izolater, klju
čavničar, gostilničar, grobar, frizer, 
uradnik, mornar. S po enim glasom 
so se znašli v črni skmjici: advokat, 
livar, pečar, parketar, inženir, stroj
nik, trgovski potnik, asfalter, konje
derec, avtoličar, dirigent, cerkovnik, 
izterjevalec, pilot, ginekolog, paz
nik, monter, keramik, avtomehanik, 
vzgojitelj, zdravstveni delavec, ste
vard, katehet, kmet, mlinar, reševa
lec, zobozdravnik, živinozdravnik, 
profesor, kolar, steklopihalec, dela
vec ob tekočem traku, krovec, me
hanik, tapetnik, blagajnik.

Vsak anketirani delovodec je imel 
možnost, da vpiše po prosti izbiri tri 
poklice, ki so mu najbolj všeč, in tri, 
ki so mu najmanj. Anketa je vila 
izvedena v pismeni obliki, brez ome
jitve časa, vendar ob nasvetu, naj 
vpišejo nasvet po spontanem občut
ku, brez posebnega premišljanja.

Paleta všečnih poklicev je zajela 
111 vrst zaposlitve, na nasprotni, 
nesimpatični strani pa le 82. Od 421 
glasov na pozitivni strani lestvice jih 
je le dobra tretjina ali 152 za ročne 
poklice in še to skoro izključno za 
tako imenovane konjunkturne po
klice, ki dopuščajo dober zaslužek. 
Na spodnji, negativni strani lestvice 
je bilo skupaj oddanih 443 glasov, 
vendar najdemo med njimi le 52 za 
poklice, ki niso zvezani prvenstveno 
s fizičnim delom.

Ta polarizacija je presenetljiva 
posebno v nekaterih primerih. Šo
ferski poklic se znajde na tretjem 
mestu lestvice privlačnih poklicev in 
prav tako na tretjem med tistimi, ki 
so najmanj zaželeni. Eni ga kujejo v 
nebo, ker je po njihovem najbrž zelo 
dinamičen, sodoben, odpira vsako
vrstne možnosti, drugi pa najdejo v

njem le senčne strani: nevarnost, n 
redno življenje ipd. .

Za poklicno vojaško kariero J 
glasovalo 10 delovodcev, med nji 
en sam Slovenec, proti njej pe* a 
ketirancev, sami Slovenci. To 
lahko potrjevalo domnevao, da 8v 
jaški boben« Slovencem ni najljuD . 
glasba. Zdravnik uživa očitno n* 
pri naših delovodcih največji ugie- 
saj stoji na prvem mestu med vs 
nimi poklici, hkrati pa najdemo8 
pino spet 14 ljudi, ki se ne bi odio 
za »bele halje«.

Kdo je tvoj vzornik 7
Človek si izbira vzornika 

predvsem v mladih letih, ko os ^ 
nostno še ni prav stabiliziran, k 
»išče svoj jaz«, svoj » biti«, kot 
izrazil heideggerjevec, ko hoče PX 
stati podoben oboževanemu jun 
iz pustolovske povesti, s filn^sK B 
platna, z zaslona, z zmagoval n s 
odra na mednarodnem šport 
prvenstvu. Ko človek °draSt® nj 
nastniški dobi, mu vzornik P01" - 
bolj človeka, ki ga spoštuje. In v jj 
smislu moramo najbrž razumeti 
odgovore naših delovodcev na zg 
nje vprašanje. Možen je bil samo ^ 
odgovor, v anketo je bilo zajetih 
respondentov.

18 jih je izjavilo, da nimajoh°b®a 
nega vzronika. Trije so navedli 
gradbišča, eden direktorja, vse t 
najbrž konkretne, čeprav neim 
vaneosebe. Nekateri navajajo5 
poklic ali značajsko lastnost (3 8 
sovi za znanstvenika, 2 za zdravi . 
po eden soseda in arhitekta, pte 
vzornik vsak pošten sodela 
dvema iskren človek, po .e ji 
ustvarjalec, pošten vodja, Pr,Ja 
dober strokovnjak).

Izmed konkretnih osebnosti J 
dobil daleč najvišje število g j, 
predsednik Tito (71), vsi drugi se 
skajo daleč zadaj. Po Štiri g a y6 
Nikola Tesla in Napoleon, 2 gla 
oče, po dva glasova Mate ?ar ° Ljn 
veda še preji izgubljenim dvob°J
z Johnsonom na Siciliji), M-Ce »
B. Kidrič. Po en glas so dobili r ■» j 
šeren, S. Gregorčič, G. K°va<L’l,- 
Jesenjin, J. Gagarin, V. I. Len Xo, 
Slak, Djajič, Halilhodžič Z°r 
Pele, Cruiff, K. Čosič, Che Ginev 
arhitekt Plečnik, politik i° 
Kristus. , -ra|i

Tudi o tej anketi bi smeli m m f. 
reči, da ji marsikaj manjka do r F s 
zentativnosti (majhen num ,ad- 
sami moški, zgolj kvalificiram g ^3, 
beni delavci, starost je 29, m' • jj 
makx. 48). Kot druge ankete J ^ 
pri tej zanesljivost le rela >^aj 
Ampak če drugega ne, nam 
malo odstre zastor v miselnos ’ r j„ 
čutje in stališča našega gradb’ ^ 
so zato rezultati vsaj zanimivi- 
ne koristni.

MIRKO HROV''
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nekaj časa je od tega, ko sem hotel nekaj napisati o Jožetu, pa sem 
stalno pomislil, češ saj ga tako vsi poznajo. Ne samo Gradisove! v Mari
boru ampak povsod po Sloveniji, kjer je Gradis doma.

Jože Postružnik je za volanom službenih avtomobilov že polnih 27 let. 
O tem in onem mi je pripovedoval marsikaj zanimivega.

Ko ga zjutraj gledam kako udobno sedi v novem CX 2000, se mi zatre- 
n.utek zazdi, da je to tisti »pravi poklic«. Lepo sediš, pritiskaš na plin, go- 
r,vo plačuješ z boni, torej kaj hočeš še lepšega?

Vsega tega Jože tudi ne zanika. Toda to je baje samo ena stran medalje. 
Kai pa druga?

To vsi vidite, če bi pa vi po cele dneve presedeli v avtu, bi drugače govo
rni. »No ja*, takoj popravi, »V tem avtomobilu je res sedaj udobneje kot 
včasih pred leti v »Olimpiji«.

, »Stalno si na cesti v dežju ali vročini, včasih tudi po cel dan. Na cel dan 
SlCer nevozim, pa zato izkoristim čas, da očistim avto ter pogledam to in 
?.n° pri motorju«. To mu verjamem, vsi ki ga poznamo vemo, kako se je 
Un se še) blešči stari mercedes katerega je vozil preden ni presedlal na ci
troena CX. Ko omenim mercedes se mu usta kar razširijo v nasmeh.

»To je avto, če bi samo od mene bila odvisna izbira, nebi okleval. Mer- 
Cedes, ne zato, da bi bil »nobel«, siguren in varen je, da je kaj«.

Y svojih 27 letih kar sedi za volanom ni imel Jože še nobene nesreče po 
Svoji krivdi. Pa še to so bile manjše.

Povprašam ga, kako je informiran o delu in važnejših dogodkih v Gra- 
1SU> ko je stalno na poti?
»No zapisnike na oglasni deski redno prebiram, če le morem. Sem tudi 

!la zboru delovnih ljudi, pa časopis preberem od prve do zadnje strani, 
tako da lahko rečem, da sem seznanjen z vsemi stvarmi v podjetju«. 

»Gradisov vestnik, kako se mi zdi?«
»No še kar. Ta »šekar« se mi ni zdel ravno Odločen. Pa nisem hotel več 

Vrtati v njega. Raje sem ga povprašal po kakšnem doživetju med potjo.
»Teh je tudi bilo veliko. Smešnih in manj smešnih. Kar ni in ni mogel z 

besedo na dan, čeprav sem po njegovem nasmehu slutil, da bo zdaj, zdaj 
katero povedal. Pa ni. Nič zato. Če so že bile, so se vse na koncu srečno 
°nčale. To je pa tudi nekaj.
Hobi? »Rad kegljam, pa tudi na smuči še stopim, čeprav bolj poredko. 

4a rekreacijo«.
Tak je naš Jože. Vozi že 27 let previdno in počasi. Tako je tudi prav, saj 

rugače nebi prevozil že polnih milijon kilometrov.
\_Ta srečno vožnjo, Jože! ŠTROF

V 27 letih — milijon kilometrov

Rušenje s fanfarami
So q ^tkim kulturnim programom 
14 e y tQrek 19. junija, natanko ob 
čelflUr! zvokih fanfat uradno pri
slov i3 na obnovi in dograditvi 
MaJk 683 oarodnega gledališča v 
bor,'x°ru" Na ta trenutek so v Mari- 

čakali dolgih 60 let.
leti=La stavba še iz prejšnjega sto
po!! bo predvidoma do leta 1986 
iZra,em obnovljena. Po dosedanjih 
150 Un,‘- bodo dela veljala okoli 
od«!)111^<?nov dinarjev. Za sodobno 
dalin kboiko pa bo potrebnih na
je h;i ^ tbilijonov. Stara zgradba 
Van;.3 ta*f° dotrajana da jč bilo bi- 
skn V n^ej zadnje čase že življenj-

tudi ?dlS Maribor, ki je v tej fazi 
zvajalec, je pričel z rušitvenimi

deli ter pripravo gradbene jartie, ka
tere vrednost del znaša 16 milijonov 
dinarjev.

Velika zasluga gre seveda Mari
borskemu združenemu delu, Skupš
čini občine Maribor, kulturni skup
nosti Maribor in skupnosti SRS, ki 
so složno prispevala lastna sredstva.

Rušitvena dela gredo po planu, 
čeprav se vodstvo gradbišča (sektor
ski vodja Šafarič Janko, grad. tehnik 
in delovodja Štuhec Franc) sreču
jejo z nemajhnimi problemi. »Kot 
vedno, bo tudi tokrat Gradis držal 
obljubo in končal dela v predvide
nem roku«, nam je ob obisku grad
bišča Zatrdil delovodja Štuhec, ki je 
mimo gredč povedano v Gradisu že 
polnih 30 let. ŠTRQF

DRUGO MESTO NAŠIH ŠAHIST0V

, V času 9. do 10. junija je bilo na 
Pohorju v Poštarskem domu in ho- 

i telu Areh 31. republiško delavsko 
ekipno šahovsko prvenstvo. Na 
osnovi predhodnega občinskega 
tekmovanja v mesecu maju letos so 
se v finalni del plasirali tudi naši ša- 
histi.

Vsako moštvo je štelo 4 igralce in 
dve rezervi. Naše moštvo je nasto
palo v naslednji postavi:

Na prvi deski Polajžer Danilo, 
mojstrski kandidat, 

na drugi deski Matovič Petar, 
mojstrski kandidat,

na tretji deski Dular Milan, prvo
kategornik,

na četrti deski Balajc Štefan, brez 
kategorije in rezerva Senjur Franc.

V soboto, 9. junija je bilo tekmo
vanje po skupinah. Po dve prvopla- 
sirane ekipe iz vseh petih skupin so v 
nedeljo, 10. junija, igrale za uvrsti
tev od prvega do desetega mesta. 
Ostale ekipe pa za uvrstitev od dese
tega mesta dalje tudi po skupinah 
glede na doseženo mesto v soboto. 
Naša ekipa je v predtekmovanju do
segla v svoji skupini drugo mesto. 
Zbrala je 21,5 točk iz osmih srečanj. 
V naši skupini je zmagalo moštvo 
Papirnice Količevo. V predtekmo
vanju so naši igralci dosegli nasled
nje število točk:

Polajžer Danilo 7,5 iz osmih partij 
Matovič Petar 6,5 iz osmih partij 
Dular Milan 5,5 iz osmih partij 
Balajc Štefan 2 iz sedmih partij 
Senjur Franc 0 iz ene partije.

V finalu je naše moštvo zbralo 
skupaj 20 točk. Zmagovalno moštvo 
Ž. G. Ljubljana pa 24 točk. Posa
mezni igralci so osvojili naslednje 
število točk:

Polajžer Danilo 6,5 iz devetih 
partij

Matovič Petar 5,5 iz devetih partij 
Dular Milan 5 iz devetih partij 
Balajc Štefan 3 iz devetih partij.
V finalni skupini so naši šahisti 

proti nasprotnikom dosegli nasled
nje rezultate:

Gradis : Ž. G. Ljubljana 2:2 
Gradis : Stol Kamnik 2:2 
Gradis : Iskra Ljubljana 1,5:2,5 
Gradis : Železarna Jesenice 3:1 
Gradis : REK Velenje 1:3 
Gradis : Metalka Ljubljana 2:2 
Gradis : S. T. Trbovlje 3:1 
Gradis : Papirnica Količevo

1,5:2,5
Gradis : Carina Maribor 4:1
V finalni skupini so na koncu 

tekmovanja posamezne ekipe osvo
jile naslednje število točk:

V finalni skupini so na koncu 
tekmovanja posamezne ekipe osvo
jile naslednje število točk:

1. Ž. G. Ljubljana 24
2. Gradis 20
3. REK Velenje 19,5
4. STOL Kamnik 18,5
5. S. T. Trbovlje 18
6. ISKRA Ljubljana 17,5
7. Železarna Jesenice 16,5
8. Papirnica Količevo 16,5
9. Metalka Ljubljana 16

10. Carina Maeibor 13,5
S. F.

Rušenje SNG
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»LETALSKI NAPAD« NA ZGRADBO EMONE

Ekipa za odstranjevanje ruševin je zelo hitro omogočila dostop do »ranjen
cev«

Strokovna ekskurzija 
za kadrovske delavce

Kadrovski delavci skoraj ne po
mnijo, da bi bili kdaj povabljeni na 
strokovno ekskurzijo. Navajeni so 
že, da so povabljeni na ekskurzije 
njihovi kolegi, ki opravljajo druga 
dela oz. naloge. No tokrat pa je bilo 
malo drugače.

Društvo kadrovskih delavcdV ob
čine Ljubljana Moste — Polje je or
ganiziralo v četrtek dne 14. 6. 1979 
strokovno ekskurzijo v Ajdovščino. 
Udeležba je bila polnoštevilna, saj 
se je ekskurzije udeležilo dvainštiri
deset od sto članov Društva kadrov
skih delavcev. Udeleženci ekskur
zije opravljajo najrazličnejša dela 
oz. naloge v kadrovskih službah.

Člani so se zbrali ob 6.30 uri ped 
občinskim poslopjem ter se z avto
busom odpeljali v Ajdovščino. Tam 
so jih pričakali predstavnica kadrov
ske službe občine Ajdovščina ter 
kadrovski delavci iz organizacij 
združenega dela Fructal — Alko, 
Mlinotest in Tekstilne. Udeleženci 
strokovne ekskurzije so si ogledali 
kako poteka delo v proizvodnji v 
Mlinotestu, Frucalu in Tekstilni ter 
se sestali v obratu družbene pre- 
hrahe Tekstilne, kjer so se pogovar
jali o najbolj perečih problemih, ki 
težijo kadrovske delavce.

Spregovorili so tudi o samem delu 
Društva kadrovskih delavcev. Pred 
približno letom je iniciativni odbor 
ustanovil Društvo kadrovskih de
lavcev. Vsak član društva, to je dela
vec ki dela v kadrovski službi pri
speva 50,00 din članarine letno. 
Društvo je organiziralo že več semi
narjev na katerih so predavatelji 
spregovorili o perečih problemih, ki 
tarejo kadrovske delavce. Predava
nja so se nanašala na kodrovsko po
litiko, družbeno dogovarjanje, 
štiepndiranje ter osnutek zakona o 
usmerjenem izobraževanju. Po pre
davanju je bila vedno organizirana

javna razprava. Vsako prvo sredo v 
mesecu ob 17 uri se člani zberejo v 
poslopju skupščine občine Moste — 
Polje ter izmenjujejo izkušnje s po
dročja svojega dela in načrtujejo 
smernice za nadaljna dela društva.

Na območju občine Ajdovščina 
imajo prav tako v kratkem nmen or
ganizirati društvo kadrovskih delav
cev, saj že sedaj kadrovski delavci v 
tej občini uspešno sodelujejo med 
seboj ter se poezujejo in skupno re
šujejo najbolj pereče probleme, ki 
jih prav gotovo tudi tu ni malo.

Srečanje se je v prisrčnem vzdušju 
zaključilo. Člani Društva kadrov
skih delavcev občine Ljubljana 
Moste — Polje so povabili svoje ko
lege iz Ajdovščine na skrajšani pri
jateljski obisk. Za konec ekskurzije 
pa so si člani društva v popoldan
skem času še ogledali bližnji grad 
Zemono, kjr so tudi kosili.

Strokovna ekskurzija je bila kon
čana, člani društva pa so se spet vra
čali z avtobusom v Ljubljano, polni 
najrazličnejših lepih vtisov. Na eni 
strani jih je razsvetljevala zavest, da 
jim je bil omogočen pogled v proi
zvodnjo kar treh organizacij zdru
ženega dela ter sestanek s svojimi 
kolegi iz Ajdovščine, na drugi strani 
pa so videli pred seboj možnost, da 
jim bo društvo kdaj omogočilo za
pustiti sive pisarniške prostore in 
oditi morda še na kako strokovno 
ekskurzijo.

Zavedati se moramo, da kadrov
ski delavci izvršujejo povsem speci
fične naloge pri svojem dinamičnem 
delu, saj se nenehno srečujejo s člo
vekom ter njegovimi problemi.

Prav zato je treba pozdraviti stro
kovno ekskurzijo Društva kadrov
skih delavcev občine Ljubljana 
Moste — Polje in si želeti še več po
dobnih akcij.

M. B.

Sovražnik je nenadoma napadel 
in bombardiral zgradbo Emona, ki 
stoji nasproti zgradbe Delovne 
skupnosti skupne službe v Ljubljani. 
Rušilne in zažigalne bombe so huje 
poškodovale južni del Emone. Pod 
ruševinami so ranjenci in mrtvi. 
Prišlo je tudi do požarov, glede ra
diološkega sevanja pa še nič ni 
znano.

Takoj za tem je z ročno sireno dan 
alarm in vsi so se hitro skrili v zaklo
nišča v kleti Delovne skupnosti. Čez 
nekaj časa so na bombardirano ob
močje odšle ekipe za radiološko- 
kemično in biološko (RKB) zaščito, 
da bi ugotovile eventuelno radiolo
ško sevanje. Po detaljnem pregledu 
so ekipe ugotovile |da na tem ob
močju ni radioloških sevanj. Zato so 
lahko takoj nastopile ostale ekipe 
civilne zaščite.

Ekipa za red in varstvo je zavaro
vala objekt Emone, nato pa je ekipa 
za odstranjevanje ruševin začela z 
delom. Istočasno so na bombardi

rano področje pohitele tri ekip 
prve pomoči in dva oddelka gasilce ■ 

Po hitrem odstranjevanju ruj’ev! 
in vzpostavitvi zasilnega dohoda 
ranjencev oziroma preživelih so s 
ekipe prve pomoči uspele prebiti A 
ranjencev m jim nuditi tasop1 j 
pomoč ter jih reševati izpod ruševi ■ 
Ta čas so gasilci že opravili svoj^ 
delo in uspešno pogasili požare, ki s 
nastali ob bombardiranju. .

Po pregledu in ocenitvi P° .0 • 
na objektu je bila končana vaja 
vilne zaščite, ki je učinkovito 
monstrirala dejavnost civilne zaS 
in jo prilagodila našim razmer • 

To je prav zaprav bila predvaja j 
akcijo »Nič nas ne sme preseneti - 
ki letos poteka v naši republiki- J 
se je udeležilo okrog 70 obvezni 
civilne zaščite Gradisa in le-ta Je.P 
kazala, da bomo znali pra''1 ,

, ukrepati tudi,če bi v resnici Pns 0 e 
letalskega napada ali hujše nara 
nesreče. cp

Gasilska enota je pokazala veliko spretnost in znanje v gašenju p1

V ZASLUŽEN POKOJ
tv sorazmerno mJlC*’nJd 
rfUMIN DUGONJK' P 40 
>okoj. Rodil se je 16. <ka„ 
oko pri Tuzli. Kot ma , s 
gov rojak je tudi on n1 . |, 
im za kruhom in tako j y 
rišel v Gradis. Delal J 
Železokrivnica. Vsa taJdice

ImiTetifeČS^S
II. kategorije, vendan f8, 
tal naš delavecjfl 
so vseeno naredile3 k0-
e Mumin Dugonjic UP 
Sem kolektivu se ga
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NESPOKOJSTVO ZBOG NELIKVIDNOSTI
Ima več dobra dva meseca kako 

besparica potresa trezove poslovnih 
banaka, a što izgleda nije bez uticaja 
ni na privredu. Skoro trogodišnje 
sPokojstvo kao i da je zaboravljeno 
Pred mogučom nelikvidnošču i stva- 
raHjem onog toliko znanog i neu- 
8°dnog lanca uzajamnih dugovanja i 
P°traži vanja. Spusta se besparica u 
0rganizacije udruženog rada, mada 
nema precizni jih nagoveštaja da li je 
°Ha privremenog ili trajnijeg karak- 
era. U medjuvremenu, dok se raz- 

Svetljavaju uzroci pomanjkanja 
n°vca u trezorima, na žiro-računima 
1 u opticaju, traži se ujedno i izlaz iz 
°Ve neugodne i pomalo neočekivane 
s’tuacije. Bilo je o torne reči na dve 
Poslednje sednice Izvršnog odobra 

druženja banaka Jugoslavije u ne- 
°uko mahova u Skupštini SFRJ i, 
'Burno, na drugim mestima — ko- 
itdrama’ u Posl°vn'm zajednicama

U dosadašnjem razsvetljavanju 
,Zr°ka pojave nelikvidnosti došlo se 
0 zaključka da je nekoliko eleme-

nata bilo presudno u širenju bespa- 
rice. Tako reči superlikvidnost pred 
sam kraj 1978. godine ubrzo je išče- 
zla.

Najpre je danak plačen zbog do
spelih računa za ulaganja na širo
kem frontu, ali i usled odobravanja 
novih kredita čija tražnja ne jenjava 
ni u ovom trenutku. Glad za novcem 
kao da dobija neslučene dimenzije. 
Ne pita se za cenu kapitala. Sve- 
jedno da li sredstva poliču iz gotovo 
izcrpljenih i osiromašenih izvora po
slovnih banaka ili iz uvek skupnih 
inostranih zajmova. Gradi se i radi 
bez iole simboličnijeg sopstvenog 
učešča. Krediti se odbijaju uz visoku 
kamatu i na relativno kratak rok. 
Kratkoročni krediti pretvarajaju se 
u dugoročne i tako nedostaje novca 
za obrtna sredstva. A smernicama 
kreditno-monetarne politike nije 
bilo tako predvidjeno. Znalo se sve 
što je u vezi sa ročnošču i pravilima 
igre uopšte.

Uvoz je možda i presudno uticao 
na iščezavanje sredstava, odnosno

njihovu veliku tražnju. Za četiri me
seca uvečan je za 28 odsto u odnosu 
na isti period pretekle godine, a 
izvoz ne beleži, po fizičkom obimu, 
ni približno takav skok. Naravno, taj 
silni reprodukcioni materiajl, siro- 
vine, opremu i svu drugu robu ino- 
stranog porekla valjalo je platiti. Po
slovne banke zalegle su preko svake 
mere, a vredno bi bilo pokušati da li 
je, gledano u celini, udruženi rad 
pokazao komotno ponašanje ili je 
možda svako svoju brigu brinuo, što 
nije bez posledica na stanje u zajed- 
ničkoj kaši. Za sada nema mnogo 
verovatnoče za brz opravak, pa če 
se, po svemu sudeči, makar i privre- 
meno morati da smanje obavezne 
rezerve banaka, prem da nije isklju- 
čeno da se konačno pokuša i sa ter
minskem prodajom deviznih sred
stava št o bi u priličnoj meri olakšalo 
stiuaciju. Koliko če još dospeti ra
čuna za prekoračene investicije i 
slučno, nezahvalno je prognozirati, 
mada je utisak da če oni u večem 
broju tek početi da stižu.

Valda izvesna zabrinutost zbog 
besparice i zato što treba uskoro 
prihvatiti letinu, a novac če biti 
neophodan i za druge svrhe. Kako 
smoči da se ispliva iz složene situa
cije u vreme kada se odlučno stoji 
protiv novog zaduživanja u ino- 
stranstvu, a osim toga ne dolazi u 
obzir ni brži porasta novčane mase. 
Naprotiv, kreditno-monetarna poli
tika mora se svetsti u jasno značene 
okvire.

Zaključak je više nego shvatljiv — 
biče nužno da se štedi i racionalno 
troši čak i po cenu odricanja.

Zajednica če u izvesnoj meri biti 
prinudjena da interveniše ali samo 
do tolerantne granice i sa dovzolje- 
nim instrumentima. Vadjenje iz ar- 
senala dobro poznatih i ranije često 
primenjivanih mera — primarna 
emisija i drugo, ne dolazi u obzir. Fi- 
nansijska disciplina poštovače se do
sledno do kraja godine što če pred

stavljati i uvod u kreditno-mone- 
tarnu politiku za 1980. Ako se u 
torne ne istraje, ima nade da če se 
poslovati samo u okviru pokriča, a 
važiče ono dobro znano — prostira- 
nje prema guberu. Život na krači ili 
duži dug, po svetmu sudeči, morače 
da se besparica može prevaziči samo 
domačinskim ponašanjem i razu
mnim gazdovanjem makar i uz uslov 
da se teže kaiš. Koliko dugo, nije još 
označeno, ali štednja, racionalna 
potrošnja i investiranje, shodno vi
šini akumulacije, dobija prevagu 
nad skonošču da krediti predstav
ljaj u izlaz u svakoj situaciji.

M. Petkovič

. N

(Povodom godišnjice osnivanja 
ZT »čete Puščavniki«)

Naša četa
U početku nekog maja 
osnovala se naša četa;
Zadatke je postavila 
i za rad se odmah javila.
Radila je preko Ijeta 
i po suncu i po kisi.
Prebrodila jesen, zimu — 

a niko se ne potužih 
na surovu zimsku klimu. 
Dočekali smo i prolječe — 

kad sve raste, lista, ejeta; 
Zadatke postavismo nove, 
koje če izvršit naša četa.
Godina je brzo prošta, 
sa radom smo zadovoljni;

, Svaki dan če bolje biti 
jer za rad smo redom voljni, 
svima čemo pokazati 
da smo u tom nepokorni.

Milenko Nikič
X____ _________ _________ /

Zajedno u vodjenju 
i zajedo na radu

Sim ,
povodja Vogrinec sa' njegovem grupom i račkih i naših radnika na gra-

Ha $ar»dnici Krmek, Vrhunc, Alič i Kasim iz Iraka ispred grupe teretnjaka 
"adilištu u Amari



10 — GRADISOV VESTNIK

Od 1981 do 1985...

STABILIZACIJA 
U PRVOM PLANU

L
U narednom pegodišnjem pe

rioda — od 1981 do 1985. godine — 
osnovno opredeljenje ekonomske 
politike treba da bude postizanje 
večeg stepena stabilnosti u društve- 
no-ekonomskom razvoju. Ova, ge
neralna konstatacija iz Načrta od- 
luke o os iovnim smernicama i okvi- 
rima ekonomske politike Jugosla
vije za period od 1981. do 1985. go
dine, predstavlja istovremeno i pre- 
poruku svim nosiocima planiranja, 
od organizacije udruženog rada do 
Federacije, da obezbede uslove za 
brže promene u privrednoj strukturi

zemlje, uspostavljanje skladnijih 
robno-novčanih odnosa, ujednača- 
vanje uslova sticanja dohotka i nje- 
govu‘skladniju raspodelu.

Sazvezno izvršno veče je Načrt 
odluke dostavilo Skupštini Jugosla
vije. Posle uobičajene delegatske 
debate odluka treba da postane 
osnov za donošenje narednog peto- 
godišnjeg plana. Ne bez razloga au- 
tori Načrta odluke insistiraju na 
ostvarivanju večeg stepena eko
nomske stabilinosti, jačanju izvozne 
sposobnosti privrede i njenom širem 
uključivanju u medjunarodnu po-

Standard na nominalnem 
osobnom dohotku?

U največem jugoslovenskom in
dustrijskem centru ukupni fond 
radnog vremena se koristi sa svega 
79,2 pošto, a to znači, da se u Za
grebu efektivno radi tek oko 6,5 sati 
dnevno.

Ovaj podatak, iznijet u analizi za- 
grebačkog Sindikalnog viječa, pred
stavlja svojevrstan alarm in daje 
nomsfce destabilizacije leže u niz
kem stupnju društvene produktiv
nosti rada. Tvrdi se, da u privredi 
glavnog grada Hrvatske svakoga 
dana odsustvuje s posla oko 15 ti- 
suča rudnika, ili pet pošto u odnosu 
na okupan broj zaposlenih u ovom 
gradu. Jugoslovenska cifra se pen je 
na nekih 250.000 proizvodjača koji 
rade za tvorničkim maši nam a ili 
kancelarijskim stolovima a čija 
radna mjesta ostaju svakog radnog 
dana nepopunjena.

Praksa u svijetu još ne pozna je 
zemlji koja bi sa o.kruglo 6,5 sati 
egektivnog rada dnevno mogla pre- 
ferirati na životni standard vrijedan 
pajtnje. Ona ne poznaje ni zemlju u 
kojoj bi, s obzirom na visinu real nog 
dohodka zaposlenih, najskuplje 
robe široke potrošnje, od automo- 
bila do kučp za odmor, bile podvrg- 
nute na tržištu tolikom pritisku kao 
u Jugoslaviji, ni znatno nepovoljniji 
uvjeti kreditiranja, pa ni restrikcije 
u saobračaju nisu u Hrvatskoj sma- 
njile pritisak na nabavku o sobnih 
kola. Glad za automobilima ne je- 
njava, več naprotiv, raste.

Ima se os ječa j da nas je zahvalila 
svojevrsna manija potrošnje, manija 
koja je opasna zbog toga što izrasla 
iz konkretnih radnih rezultata, iz 
konkretnog, real nog osobnog do
hodka. Ima se osječanje da se u po
slednje vrijeme u porastu ošabnih

primanja sv e više zanemaruje fak- 
tror radnog itenziteta, isto kao što se 
i fondovi udruženog rada sve učesta- 
lije alimentiraju iz neobuzdanog po
rasta cijena umjesto iz rezultata po
večane proizvodnje.

Sindikat, na primjer, tvrdi da naša 
najmodernija osnova sredstva daju 
ispod prosječne rezultate in a u Za
grebu, na primjer, porast produk
tivnosti sa svega 50 pošto učestvuje 
u ukupnom povečanju društvenog 
proizvoda prema 80 in više posto- 
taka u razvijenim zemljama Zapada 
sa kojima se takmičimo u potrošač- 
koj maniji ali ne in u radnoj groznici. 
U industriji glavnog grada Hrvatske 
produktivnost je od 1973 do 1978. 
godine smanjena za 3,2 pošto prema 
godinama prije tog razdoblja i prije- 
tečoj opasnosti nazadovanja eksen- 
tiznim zapošljavanjem in višom teh- 
ničkom opremljenošču rada. Prema 
podacima sindikata naše radne or
ganizacije sa kadrovima evropskog 
ranga zaostaju u pogledu produk
tivnosti za 3 do 4 puta za istorodnim 
evropskim firmama.

Zaključak može biti samo jedan: 
koliko god bili opravdani zahtjevi 
udruženog rada da se proširi prostor 
njegovog odlučivanja o sudbini vla- 
stitih sredstava, toliko je opravdan i 
zahtijev da udruženi rad pojača in
tenzitet na fabričkoj trači i za kance
larijskim stolovima. Za sudbinu po
litike ekonomske stabilizacije če — 
bez obzira na zahvale koji prestoje 
— biti presudno kada če i u kojoj 
mjeri prevladati svijest da standard 
zemlje i svakog njenog pojedinca 
ovisi o realnom radnom zalaganju, a 
ne o višini nominalnog osobnog do
hodka.

Antun Horvat

delu rada. Ostvarivanje ovih ciljeva 
treba da se zasniva na večem koriš
čenju sopstvenih mogučnosti i zna
nja, povečanju produktivnosti rada, 
potpunijem koriščenju kapaciteta, 
jačanju materijalne osnove udruže
nog rada, ekonomičnoj proizvodnji i 
skladni jim robno-novčanim odno- 
sima na tržištu.

Načrt odluke ulazi, koliko je to 
moguče u sada,njoj situaciji, i u 
konkretne promene privrednih kre- 
tanja posle 1980. godine. Tako se 
ocenjuje da bi društveni proizvod 
ukupne privrede mogao da raste po 
prosečnoj godišnjoj stopi od 6 
odsto. Ovakav rast društvenog proi
zvoda zasniva se na porastu produk
tivnosti rada, efikasnijem koriščenju 
sredstava, porastu zaposlenosti i 
večoj primeni savremene tehnolo
gije i naučnih znanja u proizvodnji.

Posebno se ističe potreba pro
mene privredne strukture, pri čemu 
valja utvrditi zajedniču politiku 
osnovnih pravaca razvoja energeti
ke, proizvodnje sirovina, hrane i 
magistralriog saobračaja. Ove de- 
latnosti, po predlogu autora ovih 
smernica, razvijače se u narednom 
petogodištu brže od ostalih.

Računa se, takodje, da če indu
strijska proizvodnja rasti brže od 
rasta društvenog proizvoda ukupne 
privrede. Smatra se da bi veče 
učešče proizvodnje osnovnih meta
la, energije na domačim resursima, 
baznih hemijskih proizvoda, gradje- 
vinskog materijala, mašinogradnje, 
omogučilo skladnije odnose izme
ti ju baznog i preradjivačkog dela in

dustrije i značajnu supstituciju 
uvoza.

U Načrtu odluke se naglašava da 
samoupravnim sporazum ima i do
govorim a o osnovama planova i pla- 
novima treba obezbediti da radnici u 
osnovnoj * organizaciji udruženog 
rada utvrdjuju medjusobna prava, 
obaveze i odgovornosti u sticanju 
dohotka i njegovem raspored ji va
nju, da raspolažu dohotkom i sred-, 
sivima društvene reprodukcije u ce
lini i da samostalno uredjuju medju- 
sobne odnose u procesu udruživanja 
rada i sredstava.

Planiranje razvoja i udruživanje 
rada i sredstava na dohovnom odno- 
sima treba da bude osnova medju- 
sobnog povezivanja organizacija 
udruženog rada na jedinstvenorn 
jguoslovanskom tržištu i da doho- 
dak, po osnovu rezultata rada, p°' 
stane osnovni pokretač bolje orga- 
nizovanosti i efikastnosti privredji- 
vanja.

U ocenjivanju mogučnosti ra
zvoja radne organizacije treba da 
polaze od realnih pretpostavki koje 
pruža ostvareni dohodak i udruživa
nje rada i sredstava. Ocenjuje se da 
proces samoupravnog udruživanja 
rada i sredstava i uskladjivanje ra
zvojnih programa organizacija 
udruženog rada u'razmerama cele 
privrede predstavlja najvažniji oblik 
integrisanja udruženog rada kom se 
reševaju problemi stablizacije, druš
tvene podele rada, efikasnosti druš- 
tevnog planiranja i funkcionisanja 
jedinstvenog tržišta. ^
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Gradis je tudi na Dolenjskem

Gradimo za industrijo motornih vozi
TnC ne*cai več kot pet let naš 
‘OZD Ljubljana — okolica gradi 
novo tovarno motornih vozil v 
Novem mestu. Gradnja poteka v 
nzah. Najprej smo naredili halo za 

Proizvodnjo avtomobilov. Hala je 
oolga 440 metrov in široka 120 me- 
r°v. v njej so montažni trakovi za 

sestavljanje popularne »katrice«.
Sedaj potekajo dela na delu 

vzhodnega aneksa, na južnem plato
ju, adaptacija lakirnice in še neka- 
era manjša dela. V kratkem bo za- 
ela gradnja severnega aneksa in 

8 avnega vhoda z parkiriščem za av- 
°buse ter parkirišče osebnih avto

mobilov. Konec letošnjega oziroma 
ua začetku naslednjega leta pa bo 
acela gradnja ogromne hale za 

Proizvodnjo prikolic in avtomobilov 
«stanovanje. Ta hala bo dolga 480 

otrov in široka 120 metrov. Imela 
tri etaže in vsaka bo visoka 9 me- 

°v- V bodočnosti pa se bo gradila 
O' adjustaža, mehanična delavnica

in še nekateri manjši objekti, tako 
da Novo mesto ne bomo zapustili še 
najmanj 5 oziroma 6 let.

Južno plato, ki jo bodo v IMV 
uporabljali kot raskladnico smo za
čeli graditi že lansko leto. Pri izkopu 
smo imeli ogromne težave zaradi 
skalnatega terena. Bilo je potrebno 
razstreliti in odpeljati manjši hrib
ček, da bi dobili ravno površino za 
plato. Za ponazoritev kako za
htevno je bilo to delo, naj povemo 
tudi to, da smo včasih minirali tudi z 
6 tonami naenkrat. Da bi naše delo 
bilo še nekoliko težje, je med ska
lami bila tudi ilovica, tako da ob de
ževnih dnevih sploh ni bil mogoč 
odvoz z tovornjaki, kajti le-ti so se 
takrat preveč pogrezali v ilovico. Ko 
smo uspeli poravnati teren — takrat 
smo odpeljali že 100.000 kubikov 
kamna, — smo morali položiti še vso 
kanalizacijo, vodovod, elektriko in 
ostalo inštalacijo. Večina platoja je 
sedaj že asfaltirana, manjši del pa bo

V kratkem bo naselje z betonarno prestavljeno, kajti tukaj bo glavni vhod v 
tovarno IMV in veliko parkirišče za avtobuse in osebne avtomobile

N^-W" . s '......
°Vo delavsko naselje še gradimo na južni strani IMV

Del vzhodnega aneksa, ki je še v gradnji: po dograditvi bo dolg 440 m

faradi povečanih potreb tovarne IMV je potrebno narediti tudi večji kolek-

narejen in dokončan v naslednji fazi. 
Plato bo v končni obliki imel povr
šino 40.000 kvadratnih metrov. 
Čaka nas tudi še izkop štirih teme
ljev za nosilce razsvetljave, ki bodo 
podobni svetilnim stolpom na no- 
gometnh štadionih.

Vzhodni aneks, v katerem bo pi
sarniški del, je delno že dokončan, 
drugi del pa je še v gradnji. Pred tem 
aneksom bomo v kratkem začeli de
lati vzhodno parkirišče, ki bo imelo 
površino 80.000 kvadratnih metrov. 
Na tem mestu sedaj še stoji del na
šega naselja, ki bo v kratkem kom
pletno preseljeno na južno stran 
IMV-ja, kjer je že postavljena beto
narna in večinu stanovanjskih barak. 
Na vzhodnem parkirišču bo glavni 
vhod v tovarno za delavce in parki
rišče za avtobuse, kajti večina delav
cev v tovarni se vozi na delo iz bliž
nje okolice Novega mesta in pa ve
liko parkirišče za osebne avtomobi
le.

Zelo zahtevna so adaptacijska 
dela v lakirnici. V petek, ko v tovarni 
končajo z delom, nastopi naša sku
pina, ki mora v dveh dneh, petek in 
sobota, opraviti predvideno delo, 
kajti v ponedeljek zjutraj že mora 
začeti nemotena proizvodnja v la
kirnici. Tako se včasih zgodi, da de
lamo nepretrgano od petka do po
nedeljka zjutraj.

Delavsko naselje se bo v kratkem 
v celoti preselilo na južni del grad
bišča. V naselju bo 12 objektov. Od 
tega bo 8 stanovanjskih barak v ka
terih bo prostra za okoli 250 delav
cev, razdelilnica hrane z menzo, ba
raka z pisarnami in skladišča. Tre
nutno je ha gradbišču zaposleno 
okoli 200 delavcev in vsi stanujejo in 
se hranijo v naselju. Hrano vozimo 
iz Gostinskega centra. V poznejši 
fazi gradnje bomo imeli zaposlenih 
nekaj več delavcev, zato smo že 
sedaj naredili nekoliko večje nase
lje. Č. Pavlin
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Vse športnike je pozdravil predsednik RO SGDS Željko Humer

Letošnji dan gradbincev smo pro
slavili v Beli Krajini — v Metliki, 
pravzaprav v mali vasici Vinomer. 
Tu se je zbralo precejšnje število 
predstavnikov gradbenih delovnih 
organizacij iz cele Slovenije, pro
slavi pa so prisostvovali tudi naši 
stari revolucionarji — gradbinci, ki 
jim je to pravzaprav redka prilož
nost, da se spoznajo z delom svpjih 
bivših »podjetje« in z napredkom 
celotnega gradbeništva.

Domačini so za proslavo pripravili 
prijeten program in ga povezali

Na proslavi so predstavnik' 
bliškega odbora sindikata gra ^ 
delavcev podelili tudi prizna11) 
zaslužnejšim sindikalnim de , 
pri delu v republiškem odborU’ . | 
temi je tudi nekaj Gradisovih

kulturnim udejstvovanjem 
gradbincev. Tako smo lahko
ostalih slišali gradbenike—Pe' -----
pevski kvartet iz »Ingrada«;to’v Črnomlju pa proizvodno 
je prijetno slišati in videti, da rjE alne. 'žal c« i-*~.
binci ne znamo samo zidati, h 
rati, kriviti železo, ampak tudi 
več.

kkit>em ^re,zal — ne na enem ne na 
p°l P°'iu tekmovanj. Pri športu 

yfča J znanja res potrebna tudi 
Pa bi v proizvodnih 

a10 Vel, " morali pokazati, ko- 
"®vanie ,^ad's- Ali pa je to tek- 

‘disa tU(^‘ °draz usposobljenosti 
ie n Za ta*<a dela? Prav gotovo 

avzetost in nezanimanje ti

Katica ŽVikar! v borbi za drugo mesto
.. ...... ............. .......... ,

Belokranjski mladinči so ham predstavili nekaj ddmačih plesov

,“vem mestu so bile ta dan do- 
ijp Pottne igre gradbincev Slo- 

’ v Crnom*
Žal se Gradis letos ni

stih, ki za afirmacijo Gradisa na tem 
področju skrbijo, je vzrok za neu
speh. Saj smo končno sodelovali le v 
eni disciplini proizvodnih tekmo
vanj in prav bi bilo, da se v našem 
sindikatu že naslednje leto bolje 
pripravimo, če že ne več pa vsaj z 
udeležno polnoštevilne ekipe.

Na proslavi dneva gradbincev sta 
poleg ostalih prisostvovala tudi 
Miran Potrč, podpredsednik RS 
ZSS in Emil Tomažič, predsednik 
zbora združenega dela Skupščine 
SRS.

|||l|!ll

I!

Pr°slavi je sodeloval tudi kvartet iz »Ingrada«

e uvrščeni v proizvodnem tekmovanju

p M l 1

** !
/fc J

Tretje mesto v kegljanju pa je pripadlo Gradisovim ženam

Edino prvo mesto v športnih igrah pa je Gradi s osvojil v namiznem tenusu za 
moške

Drugo mesto v namiznem tenisu za ženske so osvojila naša dekleta

im

'Mmm
In to so prvi trije v skupni uvrstitvi — žal letos brez Gradisa
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Razkladalna postaja za tima vozila

Tukaj se bo sladkorna pesa prečiščevala: na sliki je stroj za pranje pese in to' 
vilec kamenja in perja

Razkladalna postaja za cestna vozila

V tem poslopju bo komandni del z laboratOrijenv v katerem bodo nenehno 
preverjali kakovost sladkorne pese in količino sladkorja v njej

,

Največje Gradisovo gradbišče

SLADKORKA BO
IARED - JESENI

Da je gradbišče Tovarne slad
korja v Ormožu resnično GRADI
SOVO, nam pove podatek, da na 
njem dela devet naših TOZD, DS 
SS. Glavni nosilec del je GE Mari
bor. V sodelovanju z Gradisovim bi
rojem za projektiranje iz Ljubljane 
in Lesno industrijskim obratom iz 
Škofje Loke je zgrajeno delavsko 
naselje, v katerem stanujejo vsi za
posleni pri izgradnji tovarne.

V gradnjo objektov tovarne pa so 
se vključili tudi tile Gradisovi tozdi: 
Velik del obvez je prevzela grad
bena enota iz Celja, ki izvaja dela na 
glavnem objektu. Sodelujejo še 
Strojno prometni obrat, GE Koper, 
Nizke gradnje Maribor, Gradnje 
Ptuj, Kovinski obrati Maribor in 
skupne službe Ljubljana.

Sama gradnja je razdeljena na 
dele: ureditev gradbišča, sanacij
rena in gradnja posameznih o J Jne vode, ki je zelo onemogočala
tov. . I°treh P°se8e v teren. Zato je bilo 

Pri urejevanju gradbišča je iv 0~?J)?^ro^ja globokih objek-
jena Opekarniška cesta — ens|fn z nepropustno tanko- 
mimo opekarne Ograd, ki bo s ^ zaveso in s pomočjo vod- 
!»ta nrivtiii^na firadisu — K1 L ilrPah vodo, ter tako omogo-leta priključena Gradisu 
namenjena osebnemu promet
glavna dovozna cesta za dovoz s tvj. o s sanacijo terena in ure- 
vin. Istemu namenu bo služil i acjn-. ^ admsča so tekla dela na
strijski tir, ki je povezan z železn adn;: °bjektov-. Prioriteto pri
postajo v Ormožu. V tej fazi j® e h je lme*v* tisti objekti pri kate- 
jen tudi objekt družbene Pre^ne’ pidoleol?* "^zahtevnejša in
garderobe, sanitarije in PlSiU“7‘3 ^alfnk^I16^3, ^ato so najprej 
Zgrajena je tudi čistilna naprav i; ..j?kte za skladiščenje, kot 
čiščenje odpadnih voda. :|adišrt „ 5 PolJskih produktov,

„ • l;i„ 7elo za' >v, vi ,e Požarno nevarnih materia-
Sanacija terena je . pod' aZu.. a<Jisče palet, rezervoarje za 

htevna zaradi izredno vi ^ in melaso, objekte za čiščenje
kte ratarnico z ambulanto ter ob- 

sprejem sladkorne pese in

do 11 metrov globoko.

komandni del z laboratorijem. Med 
take objekte sodi tudi obrat sladkor
ja, energetski del glavnega objekta, 
sušilnica rezancev, skladišče slad
korja in skladišče pese.

Špica gradbenih del je sedaj neko
liko že mimo, tako da na gradbišču 
dela okoli 500 delavcev, medtem ko 
je v času največjih del bilo na grad
bišču tudi 750 delavcev. Sedaj bodo 
v največjem Zagonu dela na montaži 
opreme. Do jeseni se bo delalo tudi 
v dveh izmenah, tako da bi tovarna 
začela poskusno obratovati jeseni 
letos. Ostala manj pomembna grad
bena dela se bodo nadaljevala vse do 
konca letošnjega leta in ne bodo nič 
vplivala na proizvodnjo v tovarni.

C. PAVLIN

V tej hali bo glavna proizvodnja sladkorja: gradi jo TOZD GE Celje

Sr.
- -z:-:-

■ • y
"hii,ja

ciavski menzi na sladkorni tovarni

, XV-,. -rv ' - :r ' :
Upravno poslopje (levo) in glavna proizvodna hala (desno) ČS5SK", . •**=-

1 *°varni SKa * * 'z Loke stanujejo delavci, zaposleni
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Po plovnih kanalih bo voda pod pritiskom potiskala peso iz deponije v proi
zvodnjo

Peč za žganje apna: apneno mleko bodo uporabljali v kemičnem postopku 
pri predleavi pese v sladkor
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KAKO BODO LETOVALI NAŠI DELAVCI?
mm dajala prošnjo za Gradisove počitni

ške domove- Človek se v kampu bolj 
I prijetno počuti, lažje se sprosti in je 
’ nasploh bolj komoten.«

Ivan Furek Šukrija Handanovič

Kako potreben je letni dopust, 
kako ga vsi težko čakamo, da nas 
prav zato velika večina pohiti na do
pust že takoj julija in kako spočiti in 
z večjo delovno energijo začnemo z 
delom po dopustih* Vendar vsi si le 
ne moremo privoščiti tak dopust, 
kajti letovanje na morju je za neka
tere predrago. Predrago pa je predv
sem za tiste, z nižjimi osebnimi do
hodki, za tiste, ki imajo številno dru- 
žinojto pa so največkrat nekvalifici
rani delavci, ki razen tega zelo težko 
dobijo dopust v poletnih mesecih, 
ko je ža gradbince najugodnejša de
lovna sezona, glede na odlične vre
menske pogoje. Kako bodo letovali 
delavci.smo izvedeli v pogovoru z 
njimi.

HANDANOVIČ Šukrija, GE
Ljubljana — okolica: »Odmor kori
stim, da tako kažem, po vlastitoj po
trebi, a to znači, da najčešče koristim 
po nekoliko dana u prolječe odno
sno u jesen. Sa mojim niškim prima- 
njima ne smijem niti pomisliti na 
more. Godišnji odmor osim toga ne 
mogu dobiti u lijetnim mesečima jer 
tada imamo najviše posla.

Svaki dinar moram što koristnije 
uložiti jer zidam kuču, pa su zato i 
izdaci veči. Imam i nešto zemlje koju 
moram obraditi i u jesen pobrati 
plodove sa nje. Tako za'mene go
dišnji odmor u smislu odmaranja ne 
pošto ji.«

FUREK Ivan, GE Maribor: 
»Vsako leto svoj letni dopust izkori
stim kar doma in ne grem nikamor. 
Živim na podeželju, v Zlatoličju, se 
pravi, da sem kmečki človek in zato 
tudi moj dopust koristim največkrat 
jeseni, ko je potrebno pospraviti 
pridelke in pripraviti vse za dolgo 
zimo. Ker sem že nekoliko starejši 
človek in ker nisem navajen nevem 
kakšnih dopustov in odmora, mi tak 
način koriščenja letnega dopusta 
popolnoma odgovarja. Na morje pa 
me tudi preveč ne vleče.«

BEREND Božo, OGP Ljubljana:
»Septembra letos grem k vojakomL 
pred tem pa bom seveda izkoristil
ietni dopust. Moj letošnji dopust bo 
kombinacija dopusta na morju in 
doma. Na morje bom šel sigurno za 
deset dni,Tčajti drugo leto bom v po
letnih mesecih v vojski, ostanek do
pusta pred odhodom k vojakom pa 
bom preživel doma pri starših. Oni 
živijo v Križevcih in ta ča^koliko 
bom še doma jim bom pomagal go
spodariti.«

SALEŠEVIČ Rifet, GE Ljub
ljana — okolica: »Ja kao običan fi- 
zički radnik ne mogu si priuštiti dru-

STUPNIKAR Metka, KO Ljub
ljana: »Kot vseh zadnjih devet let, 
bom tudi letos šla taborit in to na 
južno primorje, kajti tam je še naj
bolj sigurno vreme pa tudi morje je 
dosti bolj čisto.- Za nakup šotora in 
vse taborniške opreme smo se odlo
čili pred devetimi leti. Takrat sem 
bila zaposlena v Litostroju in so bile 
minimalne možnosti za letovanje v 
našem počitniškem domu, cene v 
hotelih pa so že takrat bile precej vi
soke, da o tem, kakšne so danes, 
sploh ne govorimo.

Dopust pod šotorom je nekaj 
izrednega, tako da danes niti pomi
slim ne, da bi letovala drugače kot 
pod šotorom. Zato tudi nikoli nisem

Rifet Saleševič

bih ja otiŠao i na more i vidio Švai-
nda

Josip Biškup

počitka ne bo nič, temveč *[hati 
tudi v tej vročini kar krepko z
rokave.

Da pa vse le ni tako ^°en0tiua pa vse le m - .. en,
zgleda pa so poskrbeli na nas
in tako bomo učenci šli lb- 6 
za tridni na otok Krk.«

KOBAL Alojz, SPGLjublg. 
»Letossempaževeliko dop ^ e. 
Bil sem 21 dni na preventivn 
kreativnem oddihu v Radenci 
10 dni z Zvezo borcev v Por

V Gradisu sem od leta j()lTl v 
odkar imamo svoj počitniški
Ankaraniksvoj letni dopust a ^0$
živim. Tako bom z ženo tu ^ 
počival v našem počitniškem ^a. 
Zame je v Ankaranu najlep5 '0&,sih sem hodil v Ankaran še z ^
sedaj pa hodiva z ženo sa 
smo pa vzeli s seboj vnučka, 
kratek čas.

gačiji odmor kod vlastite kuče. Rado
Zame je Ankaran tudi po

carsku, ali kad nema novaca onda 
moram ostati kod kuče, jer tako 
manje potrošim, a puno korisnih 
stvari mogu za to vrijeme napraviti.

Imam brojnu porodicu. seHmr,^ 
djece i treba sve njih hraniti, o 
čiti pa i školovati. Zato kad imam 
godišnji odmor, a to je obično u 
jesen pomognem uraditi sve po
trebno na zemlji, nabavim drva za 
zimu, a najviše radim na kuči u Vr- 
polju, blizu Sanskog mosta. Čak i ci- 
jene u našem odmaralištu u Poreču i 
Ankaranu su za mene i moju poro
dicu previsoke.«

z-ame je /vnKaran i««- r vtlr 
zato, ker je blizu in tudi bre?itoi§ki 
mobila se hitro pride. V PP erad» 
dom, ki ga bomo gradili v Bi 8 v.
na morju pa bodo laže šli «s‘>z
tomobili.« „ pavliH

Metka Stupnikar Božo Berend

BIŠKOP Josip, GE Maribor: 
»Sem učenec in bom v poletnih me
secih na praksi, tako da od pravega

I

5

Alojz Kobal
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Kako mamo organiziran letni otkih delavcev
GIPGradte

"*an' **an^ar 'n glavna kuharica Ivanka Kranjčič s sodelavci v po-
em domu Poreč

darri^de na s*<*ePe odbora za stan- 
van;Jn ^kreacijo se je sezona leto- 
in Počitniških domovih Poreč 
l97q ^ran pričela z 10. junijem 
n0vi,Počitniški dom na Pohorju 

Sn 6 preko celega leta. 
prejete so bili tudi cene dnev-

družin i.^ ^*ane kolektiva z ožjimi 
učen,-sk™' člani, upokojence in 
otrok! ,Gradisa 100 dinarjev. Za 
80 h;„ . vključno 10 leta starosti

gos.te Je bila določena 
(otroci o<!?,arJevzadnevnipenzion

;s£).,os"
taksah"* ni vračunana turistična 

Karir' se,ravna po kraju letovanja. 
šila rav °VS~ 0 s°cialna služba je izvr- 
Priiav!^18 3l’ marca 1979 z rokom 
r°ku jed0 *5' aPrila 1979. V danem 
To?n PnsPelo od delavcev vseh 
,0vaniP i£?radis 654 Prijav za le- 
0,rok ni f odraslih oseb in 376 
Ških h,- ede na kapacitete počitni- 
domo °^°v> ki znašajo v vseh treh
sSaj 2lo?r-x’xAnkfan’Pohorje) sane in ležišč in glede na razpi-

nevne izmene od 10. junija

dd 18. septembra 1979 bi bilo po 
teoretičnem izračunu možno zado
stiti željam vseh prijavljenih (cca 
2100 osebam). Vendar temu ni 
tako. Iz večletne prakse, ki se je po
trdila tudi v letošnji sezoni je razvid
no, da večina prijavljenih želi leto
vati v izmenah meseca julija in prvi 
polovici avgusta.

Vsled navedenega so nujne pred
lagane razporeditve in uveljavljanje 
kriterijev, ki dajejo prednost druži
nam s šolo obveznimi otroci, plani
ranimi dopusti glede na delovne za
dolžitve in zamenjave nadalje krite
riji, ki delajo prednost družinam fi
zičnih delavcev in upoštevanje 
zdravstvenih in socialnih indikacij.

Na osnovi tako predlaganih pre
razporeditev je bilo naknadno zago
tovljeno letovanje 123 družinam.

Nadaljnja skrb članov odbora za 
standard in rekreacijo, ki jih vodi 
predsednik Z rim Viljem iz TOZD 
GE Jesenice je skupno s pristojnimi 
strokovnimi službami zagotoviti 
ustrezen kader ter opremljenost in 
urejenost počitniških domov in čim 
uspešnejše poslovanje z edinim ci
ljem, da se zagotovi članom kolek

Osebje počitniškega doma Ankaran z glavnim kuharjem Tonijem Tomaži
čem in upravnikom Maksom Kuclerjem
tiva z družinami prijeten odmor.

Pri zagotovitvi ustreznih kadrov 
naj bi veljalo načelo, da 2/3 potreb
nih kadrov zagotove TOZD GIP 
Gradis, ki imajo organizirane 
obratne prehrane na večjih gradbiš
čih ali v samskih domovih.

Praksa pa je tudi v letošnjem letu 
pokazala neupoštevanje tega načela 
saj sta se potrebam odzvali le TOZD 
N. G. Maribor in GE Maribor iz ka
terih sta bila prerazporejena uprav
nik za počitniški dom Poreč in glavni 
kuhar za počitniški dom Ankaran 
ter celotni kader počitniškega doma 
na Pohorju. Kadrovski službi je 
uspelo pridobiti ves ostali potrebni 
kader izven kolektiva na osnovi izvr
šenih objav. Pri izbiri kadra se sma
tra, da smo imeli srečo saj so se 
gostje dosedanjih dveh izmen glede 
prehrane, postrežbe in urejenosti v 
domovih izrazili samo pohvalno.

Glede urejenosti počitniških 
domov je povdariti veliko skrb in 
napore, ki so jih vložili delavci GE 
Maribor pri obnovitvi doma na Po
horju.

Bivalne hišice počitniškega doma 
Ankaran so bile tik pred sezono be

ljene. Urejen je vrt z nasadi in očiš
čena plaža.

Razveseljico je, da se je uredil 
športni prostor za odbojko in bali
nišče, usposobilo kegljišče in naba
vilo mizi za namizni tenis.

Počitniški dom v Poreču je sprejel 
prve goste brez večjih sprememb v 
urejenosti bivalnih prostorov, kuhi
nje z jedilnico in skupnih prostorov. 
Za prihodnjo sezono se predvideva 
obnova fasade in strehe. Vzorno pa 
je urejen in vzdrževan vrt v katerem 
se gostje radi zadržujejo pretežno 
preko celega dne.

Tako smo v skopih obrisih opisali 
pogoje in ukrepe za zagotovitev or
ganiziranega letnega oddiha članov 
kolektiva Gradis v lastnih počitni
ških domovih. Zavedamo se, da so 
obstoječe kapacitete počitniških 
domov za osem tisoč članski kolek
tiv premajhne in tako naj bi bil naš 
cilj vzdrževanja in ohranjanja ob
stoječih kapacitet iskati rešitev tudi 
v zagotovitvi novih. Korak naprej v 
teh načrtih je odločitev za gradnjo 
novega počitniškega doma v Bio- 
gradu. O realizaciji zastavljenega 
bomo poročali prihodnjič. n, j_JK ^ <<>iiivllC UU 1U. JliniJd »JvHl, SC Za^UlUVI UldUUIU HU1CK” AlIKal dll oU U11C lllv pi vU ScZUilU UC“ Ltuillu pui UV«U pi IIIVIUIIJIV. ^ _ J e

* slavnostne otvoritve novih prostorov PB Ljubljana
:

*e,aV)Ku0 V sv°i' srcdi toplo pozdravili svojega nekdanjega sodelavca Jo- Trije Gradisove!: direktor TOZD GE Ljubljana-oklica Jože Zajc, bivši »ge-
a neralni« Hugo Keržan in gostitelj direktor TOZD PB Ljubljana Boris Vede
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C ' ,

ŽIVLJENJE IN DELO NA DVOMESEČNEM

Ker marsikdo ni zadosti in pra
vilno obveščen o tem, kaj smo delali 
dva meseca na političnem tečaju 
zveze sindikatov in zveze sociali
stične mladine Slovenije v času od 
19. .3. do 26. 5. 1979 želim o tem na 
kratko sporočiti naslednje:

Že šeste leto redno poteka siste
matično usposabljanje sindikalnih 
mladinskih samoupravnih aktivistov 
v centru za druženo izobraževanje 
pri RS ZSS in RK ZSMS.

Doslej je politično šolo uspešno 
končalo 18 generacij s cca 900 mla
dih delavk in delavcev, ki so je do
mala vsi vrnili na svoja delovna me-

Delovna organizacija Skupnih 
služb je v letošnjem letu s Piavo la
guno v Poreču sklenila pogodbo za 
bivanje svojih delavcev v Zeleni la
guni — »Delfin« — v svrho preven
tivnega zdravljenja. V maju smo bili 
kot prvi napoteni na preventivni 
oddih trije delavci skupnih služb.

Obvestilo o izboru nas je vse zelo 
razveselilo in tudi presenetilo.

Odpotovali smo
Odpotovali smo z avtobusom v 

četrtek 10. maja in prispeli v Zeleno 
laguno zvečer. Razmestitev v hotelu 
nam je ustrezala. Vseh 10 dni smo 
imeli tudi lepo sončno vreme.

Naslednji dan bivanja je bil bbve- 
zen zdravniški pregled, nato nas je 
prevzel vaditelj tov. Vlado. Priklju
čil nas je skupini od Javnih skladišč 
tako, da nas je bilo skupaj 10. 
Dnevno smo se udeleževali raznih 
športnih panog in to 2 1/2 uri do
poldne in pravtako popoldne. Te 
panoge so bile: kolesarjenjem peš 
hoja, veslanje, keglanje, balinanje, 
ping-pong, streljanje, mini golf in 
picado. Plavanje v notranjem ba
zenu smo si omislili sami, kolikor 
nam je dopuščal čas, dokler je bila 
voda v bazenu ogrevana.

Vse gornje panoge so bile na vrsti 
po 2x tako, da smo lahko tudi laiki 
razumeli način igre. .Ob zaključku 
vadb nam je Športno rekreativni 
center PLAVA LAGUNA podelil 
priznanja — plakete za udeležbo in 
plasiranje v nekaterih od panog, kar 
nam je bilo v veliko veselje.

Preživljali smo res čudovite dneve 
oddiha, bili «mo sproščeni in zado
voljni. Za ves program je poskrbel 
naš vaditelj tov. Vlado in tako smo 
bili povsem zaposleni. Zvečer po ve
čerji pa smo lahko šli na sprehode in 
ogled bližnje okolice. Za zabavo je v

sta gotovo še bolj usposobljeni za 
politično dejavnost v kolektivu svo
jih delavcev.

Program politične šole obsega na
slednja timska področja:

1. Samoupravljanje, ki vsebuje 
sodobno zgodovino delavskega gi
banja, marksistično sociologijo in 
temelje marksizma. Težišče je na ra
zvoju samoupravljanja v SFRJ ter 
na problemih in nalogah samou
pravljanja v smislu ustave, zakona o 
združenem delu in dokumentov po
litičnih organizacij. Iz tega področja 
opravimo slušatelji 4 — 6 samostoj
nih seminarskih nalog, katerih

hotelski kavarni poskrbel zabavni 
ansambel. Obiskali smo tudi hotel
sko pivnico, kjer je igral ansambel za 
ples.

S hrano in strežbo smo bili zelo 
zadovoljni.

Udeležili smo se tudi izleta z ladjo 
v Limski kanal. Zaradi 2-ume nevi
hte, ki nas je zajela med plovbo, pa 
se na žalost nismo ustavili v Vrsarju, 
kjer je bil predviden ogled mesta.

Hitro, kar prehitro je minilo teh 
10 dni in zadnji dan smo zopet imeli 
zaključni zdravniški pregled. Pri 
prvem in zaključnem zdravniškem 
pregledu smo izpolnili po 2. anketna 
lista z opisom svoje bolezni, osebnih 
podatkov in počutja po opravljeni 
terapiji.

V nedeljo 20. maja po kosilu smo 
odpotovali domov.

Naši vtisi so nepozabni. Edini smo 
si, da nam je bil tak in ta oddih naj
lepši dopust, kar smo jih dosedaj 
preživeli. Mnogo nam pomeni, da 
smo bili deležni preventivnega 
oddiha in zato se zahvaljujemo 
vsem, ki so nam to omogočili, predv
sem kadrovsko-socialni službi in pa 
sindikatu, ki je namenil za tak oddih 
finančna sredstva. Nobeden od nas 
treh si sam ne bi mogel privoščiti 
tako učinkovitega oddiha, ker so 
stroški preveliki za naše žepe.

Pozdravljamo tak način za de
lavce in bomo veseli, da bi preven
tivni oddih koristili še naslednja leta, 
kar brez dvoma doprinese k počutju 
in delovni zmogljivosti posamez
nega udeleženca.

Se enkrat vsem prisrčna hvala!

ZUPAN ZDRAVKO 
ŽNIDARŠIČ FELIKS 

ŠELIH MARICA

osnova je naša lastna samoupravna 
praksa.

2. Drugo področje našega uspo
sabljanja je gospodarjenje v te
meljni organizaciji združenega dela 
DO in,materialni proizvodnji kot 
celoti. Ta tematika obsega osnove 
marksistične politične ekonomije, 
družbenoekonomski sistem SFRJ in 
SRS, družbenoekonomski odnosi v 
TOŽD, samoupravno sporazume
vanje, planiranje, organizacija in vo
denje proizvodnega procesa do po
drobnih analiz in primerov pridobi
vanja dohodka, delitev dohodka iz 
čistega dohodka in merilih in kriteri
jih za delitev sredstev za osebne do
hodke.

O dohodkovnih odnosih smo se 
podrobno seznanili s primerom že
lezarne na Jesenicah, kjer nam je 
ing. Valentin Črv nadrobno obra
zložil celoten sistem železarne na 
primerih 26 obrazcev.

S tega področja opravimo 5 — 7 
samostojnih seminarskih sil (druž
benopolitičnih) organizacij pri ure
sničevanju samoupravnih družbenih 
odnosov v združnem delu.

Pri teni smo obravnavali subjek
tivne sile in spoznavamo cjialektično 
metodo, vsako politično organiza
cijo posebej: ZKS, SZDL, ZSMS in 
druge, posebej pa ob vsaki temi (in 
samostojno) podrobneje obravna
vamo mesto, vlogo in naloge zveze 
sindikatov od člana sindikalne sku
pine do občinskega in republiškega 
nivoja. V tem sklepu smo podrobno 
obravnavali metode in oblike poli
tičnega dela v celoti in se posebej 
sindikatov in drugih DPO. Večja 
skrb se posveča pripravam in vode
nju sestankov ter drugih oblik ko
lektivnega odločanja, komunicira
nja in vplivanja. To temo smo 
obravnavali z zelo praktičnimi in 
uporabnin)! primeri.

4. Četrto področje so teme in gra
diva o sodobnih problemih človeka 
kot osebnosti, subjekta družbenega 
bitja in upravljalca.

V tem obsegu obravnavamo psi
hologijo osebnosti, probleme alie- 
nacije, vprašanje osebne odgovor
nosti, sodobnih interakcij sodob
nega izobraževanja, konfliktov, ra
zvitosti oziroma nerazvitosti so
dobnega sveta, aktualnih medna
rodnih političnih dogodkov, pro
bleme energije, inovacij, neuvršče
nosti in druga aktualna vprašanja 
socializma kot svetovnega procesa.

5. Peto področje so bila naša sre
čanja in razgovori ter izmenjava sa
moupravi jalskih in političnih izku
šenj z delavci delovnih organizacij in

Preventivni oddih v Poreču ^

sicer Beti Metlika, rudnik Kam*?'.
f*'rnompl i tTOOVSkO Jrica Črnomelj, trgovsko P° J®,e. 

Murka Lesce, Planika Kranj,iviurita Lesce, riaiima nj.
žarna Jesenice. Nadaljesm0 ve.
zirali obiske vodstva občinski .
tov ZS Kranj in Črnomelj. N p
teh razgovorih oziroma sre Jjo 1 

i obravnavali zlasti nas i
teh 
smo
tematiko: .. n,ea- 1

— delovanje samoupravnih ^u. <
nov od samoupavne delovne i 
pine do zbora delavcev . g.

— kako deluje sindikat v ,fl£ i
nem delu. Delovanje sin inem oeiu. ueiovaujt 
skupine, IO OO ZS, konference. 
ZS, kdaj in kako sindikati sp J <uj{ 1 
politična stališča, kako ra va. 
konflikte, kako sindikati vo J | 
drovsko politiko itd.

— o delu mladih
— izobraževanje ob delu
— o delu ZK v ZS

nagrajevanje po delu toVnJ 8
skrb in delovanje sinui ^hej— skrb in delovanje sinoi ^

področju socialne politike, P, je. 
stanovanjska politika in ° . ’ f
kreacija, skrb za žene in m

■ podrobneje, kakšna je - ( 
iost nosameznih polihziranost posameznih po 

ganizacij v ZD kuitur'
Ogledali smo si nekater j^i 

nezgodovinske znamenito*
primer: Bled z okolico. .
Vrbo (Prešeren), Doslov e, ^ j 
Finžgar) kranj, Kostanjevico,
20, Muljavo in druge kraje. gj. _ 

Za naš Študij smouptfJJ,^ 
tualna politična gradiva k (e/i 
grešni dokumenti, sk^Pj? rjpUn r 
predavateljev, knjižice De* ^
drugo! -p\{ tud1 J;

Za vsako temo smo PreJe';j, k 
ustrezno dispozicijo z vPrd Z1 
so nam služila kot sPorn® ie spl0*1 
predelavo gradiva in uče J

Omenim naj še naše prC , va,. 
in vodje razprav. Večina Pre ■ strC' 
Ijev so zelo dobri, -kakovos 
kovnjaki in hkrati ugledni 
nepolitični delavci, kot hP ' _ JK 
Zupančič, Gojko Stanič, , -rin6*1' 
škovič, Nada Bole, Ivan, N£ 
Rudi Rizman, Vinko Kas L y 
venka Grgič, Jože Tavčar, pl1 
pušič, Jnez Železnik, Franc J 
še številni enako kvalitetni 
in tovarišice. 9 L,

daVat£'
V šoli je sodelovalo 34 Pr.e j; ak 

ljev. V času šolanja smo bi1 pa 
tivni na športnem id kultu 
dročju. P»v'

.Ji
Kih«

TOZD0”

62390 Ravne na K0”** 1
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Organizirane oblike interesnih dejavnosti učencev
v °m učencev Gradis Ljubljana, 
u,edrova 19 ima kapaciteto za 96 

"cev, ki se združujejo v razne or- 
no-rane oblike interesnih dejav

en.3 športnem področju je največ 
šah 'manj.a za nogomet, rokomet, 
lian’ nam'zn' teni$> kegljanje in stre- 

e" dve set' V letošnjem letu smo dobili 
kf»r.i vfJ21 Za treninge na Gradisovem 

1 n 8.HŠČU. strelci pa so'dobili dve
■)° ditr!.^uški in sc tudi priključili Gra- 

1 strelski družini. Skratka,
ivn'10* re*at*vno dobro izkoriščajo 
J Pr°sti čas, seveda večji del pod 

Zal °m ^gojitelja — mentorja.
, včTc k moram° priznati, da nam je 
n nino'" ze*° težko organizirati tre- 
^ ‘grilč VS*C<^ P°manjkanja ustreznih
l in košarka'

Pridnl‘i .učenc' $e tudi poslužujejo 
sic,. D ]ene dvorane na Taboru in 
Pred ®nkrat tedensko. Vendar tu gre 
s0 hr.iSC,m Za razne vaje in veščine, ki 

V t kondicijskega značaja, 
na WniuU,Š,0lskega leta 1978-79 so 
n, stij0 ,k> kljub težavam, ki nas pe- 

reznit . e8*' nekaj vidnih športnih 
pub,ivatov- V počasititev Dneva re- 
niedrt 6 Je naš D°m bi lpobudnik za 
beni-^^ko tekmovanje med grad-

\ igrit* Vs ed pomanjkanja ustreznih 
'r jo ^Posebno za nogomet, rokomet

lofr

nah; 1 d°mov' v naslednjih discipli- 
tenisin ' nogomet, šah, namizni 
njUsn s*fe|janje. Na tem tekmova- 
v vseh IT u^enc' osvojili prva mesta 
$e jjm d,sc'plinah razen šaha. Trud 

»a sedai, Je Poplačal tako, da imajo 
NamiVSVOji vitrini tri diplome več.
tieddpl? ,tenisači so sodelovali na
ske reo™S^Cm tekmovanju ljubljan- 

Tf tem so'Je m osv°j*li drugo mesto. S 
id Pa ren,!Lv»8°tovili pravico nastopa 

ttiznem ° *^em tekmovanju v na- 
id Poboti v‘enisU> k* J6 bilo v Murski 

1;; dobiij L- er so osvojili peto mesto in 
gl Vanje pistneno priznanje za sodelo-

P°rtne ekipe Doma vsako leto

nastopajo na MŠIG v vseh panogah. 
Letos so zasedli sedmo mesto v 
skupni uvrstitvi, kar je z ozirom na 
možnosti dokaj zadovoljivo. Vendar 
pri sestavljanju ekip prihaja do 
težav. Nekateri učenci bi radi nasto
pili za »svoj« TOZD. Vendar naj 
nam bo vsem jasno, da so učenci v 
Domu organizirani v OOZSM in ker 
so to mladinske športne igre, kjer 
mladinci zastopajo predvsem 
»svojo« OOZSM. Ko pa Dom for
mira vse ekipe pa nimamo nič proti, 
če se od ostalih učencev kdo želi 
vključiti v katerokoli športno pa
nogo v »svojem« TOZD. Takšen je 
bil tudi sklep na Mladinski konfe
renci Gradisa v mesecu aprilu tega 
leta.

Poleg teh športnih dejavnosti se 
učenci še vključujejo v razne klube 
izven Doma. To so na primer karate 
klubi, dviganje uteži, rokometni 
klubi itd.

Da pa ne bi vse skupaj temeljilo 
samo na športni dejavnosti, smo 9. 
maja 1978. leta v Domu ustanovili 
četo Zveze tabornikov, ki so jo člani 
poimenovali »četaPuščavniki« in se 
priključili Odredu »Črni Mrav« v 
KS Nove Jarše. V Domu smo tudi 
ustanovili Aktiv PZS in radioama
terski krožek. Vendar bom v nada
ljevanju skušal prikazati namen, 
delo in uspehe čete ZT.
Namen ustanovitve ZT čete Puščav- 
niki je bil, vključiti učence v tako 
vrsto dejavnosti, kjer bodo spoznali 
osnovne prvine, v tem primeru ta
borniške, kiso zlasti pomembne za 
družbeno zaščito oz. samozaščito. 
Te pa so prva pomoč, znamenja v 
sili, potni znaki, topografski znaki, 
semafor, morseovi znaki, postavlja
nje š šotora, orientacijski pohodi s 
pomočjo kompasa, streljanje z 
lokom itd. Pri ustanovitvi čete je bilo 
samo 15 učencev članov ZT, sedaj 
jih je že 27 in skušali bomo pritegniti

čimveč učencev v tako pomembno 
organizacijo kot je Zveza taborni
kov Slovenije.

V času od ustanovitve do danes so 
se člani udeležili v več akcijah, ki jih 
je organiziral Odred ali pa četa 
sama. Udeležili so se na pohodu II. 
grupe odredov na Janče 78 in Janče 
79, prisostvovali so na osrednji pro
slavi v Dražgošah. Organizirali so 
samostojni pohod na Janče v odre- 
dovo kočo, kjer so ostali dva dni. 
Tam so se urili v postavljanju šoto
rov, znake z zastavicami in orienta
cijo. Ob Dnevu mrtvih so se člani 
udeležili komemorativne svečanosti 
na Urhu.

zirali orientacijsko tekmovanje. Vrh 
vsega pa je bil taborni ogenj, ob ka
terem ni manjkalo zabave in revolu
cionarnih pesmi, s spremljavo har
monike.

Vsako lete? Odred organizira no
voletno čajanko s kulturno zabav
nim programom. Na letošnji čajanki 
so bili tudi naši člani, ki so ob strani 
znanega pantomimika Andresa 
Valdesa prispevali nekaj zabavnih 
točk iz svojega repertoarja.

Drugače pa se člani sestajajo en
krat tedensko oz. po potrebi na član
skih sestankih v domski čitalnici, 
kjer predeljujejo teoretični del pro
grama ZT SNlovenije.

Ogled razstave fotografij in kolekcije, ki nam je prinesla prvo mesto in zlato 
plaketo

Dva člana smo poslali na tečaj za 
vodnike, ki ga je Odred organiziral 
na Jezerskem. Večina članov se je 
udeležila osrednje proslave ob 
Dnevu tabornikov 22. aprilu, ki je 
bila v osnovni šoli v Štepanjskem na
selju. Na tej proslavi so nekateri naši 
posamezni člani dobili pismena 
priznanja za uspešno delovanje v ZT 
Slovenije.

Ko je bila organizirana očišče
valna akcija v občini Moste-Polje, ni 
manjkalo tudi naših članov ZT v tej 
humani akciji.

Četa sama pa je spomladi organi
zirala temeljito očiščevalno akcijo 
okolice našega Doma in bližnje oko
lice.

Člani so se tudi udeležili tradicio
nalnega pohoda »Po poteh partizan
ske Ljubljane«. Večji del članov se 
je aktivno udeležil vaj civilne zaščite 
v KS Stari Vodmat, ki so bile izve
dene v okviru gesla »Nič nas ne sme 
presenetiti«. Za svojo aktivno ude
ležbo so bili celo pohvaljeni od 
strani organizatorja.

Ob obletnici ustanovitve čete ZT 
v Domu so člani organizirali enod- 

; nevno taborjenje v KS Šmartno ob 
Savi. Postavili so dva šotora, ki jih 
' TdCTdobijo pri Odredu, ter organi*

Kot je že znano v Domu uspešno 
delujeta Dramski in Likovni krožek, 
ki pripravita ob Dnevu mrtvih, 
Dnevu republike, Novem letu, Pre
šernovem dnevu, Dnevu žena, 
Prvem maju in Dnevu mladosti kul
turno zabavno prireditev.

Ni prezreti tudi podatek, da smo v 
letošnjem letu v Dbmu organizirali 
fotokrožek, katerega se je udeležilo 
14 učencev. Člani fotokrožka so 
svoja najboljša dela izlagali na 15. 
meddomski' razstavi fotografije, ka- 

, tere organizator je bil Aktiv vzgoji
teljev ljubljanskih domov. Izložba je 
bila odprta od 4. do 8. junija 1979 v 
avli Kazine, Trg osvoboditve L 
Strokovna komisija je ocenila našo 
kolekcijo na temo »Domski vsak
dan« za najboljšo in nam dodelila 

: zlato plaketo za osvojeno I. mesto.
V sklepni besedi bi rad poudaril, 

da tudi v Domu pripravljamo nagra
de, ki jih bomo podelili najboljšim 
učencem, ki so to zaslužili s svojim 

j delom in prispevki za lepše in boljše 
življenje. Učencem pa želimo tudi v 
bodoče čim več prijetnega in smotr
nega koriščenja prostega časa, ki ga 
je kot vemo, čim dalj tem več.

■ p * TT.A V A VT
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Življenje učencev v Gradisovem domu

USPEHI IN TEŽAVE

Zvezno srečanje počitničarjev v Kumrovcu

Na izletu brez pesmi ne gre

Čeprav še nimamo dokončnih 
analiz o poteku življenja in organizi
ranega dela naših učencev v izteka
jočem se šolske letu 1978/79, pa 
vendarle lahko ugora ljamo, da je 
bilo — seveda v okviru danih mož
nosti — dokaj uspešno, pestro in 
vsebinsko bogato. S prihodom no
vega vzgojitelja smo uspeli ne samo 
razširiti delovanja učencev na nova 
področja, kot je n.pr. taborništvo in 
izletništvo, temveč tudi vključiti v 
razne dejavnostti vse učence. To je 
nedvomno vaš največji uspeh. Za 
velik uspeh smatramo tudi to, da 
smo skoraj v celoti realizirali malo- 

1 be, ki smo si jih ob začetku šolskega 
leta zadali, čeprav nismo mogli do
biti niti četrtino predvidenih sred
stev za izvršitev teh nalog.

Vprašanje, zakaj nismo mogli do
biti predvidenih sredstev za izvaja
nje preogramov našega dela, čeprav 
smo za nje pravočasno prosili, ob tej 
priložnosti sicer ne nameravamo po
stavljati na dnevni red, temveč se 
bomo zadovoljili le za ugotovitvijo, 
da nam je to pozvročilo v našem 
vzgojnem delu dosti težav. Naj na
vedemo le nekaj primerov. Da je 
lahko naša strelska ekipa trenirala in 
tekmovala na raznih meddomskoh 
tekmovanjih in mladinskih gradiso- 
vih igrah, so morali učenci kupiti 
mišk«* ™ svoi denar. Da ie dramska

predvidene proslave in prireditve v 
domu, so morali učenci opremiti 
oder za svoj denar. Da je dramska 
sekcija našega doma lahko izvedla 
predvidene proslave in prireditve v 
domu, so morali učenci opremiti 
oder za svoj denar. Učenci našega 
doma si niso mogli organizirano 
ogledati jugoslovanskea filma 
Boško Buha zato, ker je bila odloči
tev o nabavi vstopnic za ta film pre
puščena UO Centru za izobraževa
nje. a bo našo prošpnjo seveda 
obravnaval tedaj, ko o filmu ne bo 
več ne duha ne.

Takšne in podobne stvari niso le 
povzročale težav pri realizaciji naših 
vzgojno izobraževalnih programov, 
temveč tudi dosti nejevolje tako 
med Vzgojitelji, kot tudi med učenci. 
Ob vsem tem se seveda poraja vrsta 
vprašanj, med katerimi bi želeli iz
postaviti predvsem naslednja: 
kakšno mesto imajo domovi učen
cev v podjetju, kakšno vzgojno izo
braževalno delo naj se v njih oprav
lja in kdo finansira sprejete vzgojno 
izobraževalne programe teh 
domov? Glede na deklarirane 
vzgojne in izobraževalne cilje naše 
družbe in glede na zahteve ter po
trebe podjetja po družbeno osveš
čenih in razgledanih delavcih — sa
moupravljanih menimo, da se mo
ralo ta. na tudi druca vnrašania v

učencev čimprej razčistiti in pedago
škim delavcem v teh domovih omo
gočiti, da nemoteno opravljajo svoje 
poslanstvo.

V Domu učencev Ljubljana, 
Kvedrova 19 sta v šolskem letu 
1978/79 uspešno delovali obe orga
nizaciji. Domska skupnost se je uk
varjala predvsem z notranjo preo- 
blematiko doma in skupaj z vžgoji- 
telji dokaj uspešno reševali razna 
vprašanja v zvezi s higieno, gospo
darjenjem, medsebojnimi odnosti in 
učenjem. Zlasti pomembno je bilo 
delo komisije za učni uspeh. Ta je 
redno in dokaj vestno spremljala 
napredovanje učencev šoli, obrav
navala problematiko v zvezi z obi
skovanjem pouka v šoli, obravna
vala probelmatiko v zvezi z obisko
vanjem pouka v šoli, disciplinske 
prekrške v šoli in po potrebi organi
zirala individualno ali kolektivno 
pomoč učencev pri učenju. Rezultati 
tako zastavljenega dela seveda niso 
izostali. Od 48 učencev, kolikor jih 
je v tem šolskem letu hodilo v šolo,, 
so uspešno končali šolanje vsi, razen 
enega. Z nizom uspešnih akcij se 
lahko pohvalijo tud tudi ostale nizi- 
ranei v domsko skupnost, v precejš
nji meri izkoristili možnost, da s 
svojo dejavnostjo aktivno posežejo 
v kreiranje življenja in dela v domu 
in s tem vsaj v določeni meri izpričali 
svojo samoupravno zrelost.

Osnovna organizacija ZSMS se je 
ukvarjala predvsem z družbenopol- 
tično dejavnostjo, z organizacijo 
prostega časa učencev in z navezavo 
stikov z bližnjo in daljno okolico.

Ker zadeva družbenopolitično de
javnost naših učemcev, je treba reči) 
da komisija za idejno politično delo
vanje ni mogla v celoti realizirati 
programa svojega dela. Razlog za o 
to je pomenjkanje denarja. Komi
sija za IPD je namreč programirala 
več predavanj, ki naj bi jih imeli zu
nanji sodelavci. Nastalo situacijo 
smo reševali tako, da smo organizi
rali več debatnih večerov in na njih 
objavnavali najvažnejše dogodke 
doma in v svetu ter nekaj tem iz 
kongresnih gradiv in marksistične li' 
terature. Zaradi pomanjkanja de
narja smo imeli velike težave tud z 
organizacijo prostega časa za učen
ce. Nogometnih žog, loparjev za 
namizni tenis, diabol za zreačne 
puške itd. nam sicerniv v večji meti 
meri primasnjkalo, saj smo vsakod" 
nevne st.oše v glavn(m lahko pokri
vali z lastnimi sredstvi, iz tako ime
novane »domske blagajne«, povse^ 
pa smo se moraliodpovedati navavj 
glasbenih instrumentov za glasben1 
krožek, ki naj bi popestril naše pro
slave in prireditve. Osnovna organi
zacija ZSMS je bila dokaj uspešn3 
tudi pri navezavi stikov za širšo ifl 
bljižno okolico. Ta se je izrazila v 
dveh smereh, na oodročju športn6 
dejavnosti in na področju sodelova
nja z drugimi osnovnimi ožganizaci" 
jami ZSMS. V tej zvezi bi omenili ti^ 
to, da smo končno le uspeli naveza11 
tesnejše stike s komisijo za delo z 
mladino in OO ZSMS v krajevn' 
skupnosti Nove Jarše.

EDO RAZDRE

>' :
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Naši strojniki in šoferji v poletni vročini

4u<ti žerjavisti se potijo v razbljeni kabini, najbolj pa jih pesti žeja

Šofer Križnik je zadovoljen z vozi
lom — vlačilcem, z vročino pa je 
skregan

»Če bo še tako vroče, bom zgorel v 
kabini«, pravi tov. Rus

Veliko povpraševanje po »hruškah« je vedno, vendar tudi jeklo rabi počitek 
v tej vročini

Simpaztizerji poletne vročine so v 
glavnem kopalci ob rekah in mor
jih,, mnogim pa je v nadlego. Po
letna vročina, kot je letos,, jo mo
tajo prisilno prenašati naši delavci, 
strojniki in šoferji.

Če si pobliže ogledamo delo voz
nika avtomešalca za beton po mestu 
v sedanjem turističnem prometu, se 
lahko samo zamislimo, morda celo 
pomislimo — nič posebnega. Pa ni 
tako. Kabina vozila je razbeljena od 
sonca, v prostor prihaja tudi toplota 
od stroja. Gibanje vozila je prepoča
sno, da bi se vsaj malo ohlajala ka
bina kjer se nahaja dolge ure voznik 
— šofer. Vožnja vozila po mestnih 
ulicah v taki vročini ima še dodatne 
nevšečnosti z zaplinjenim ozračjem 
pred semaforji in na splošno v pro- 
Otetnih ulicah. Redka pa so tudi vo
zila., ki bi imela dovolj močne venti
latorje za hlajenje.

Po končanem delu pa za mnoge 
nastopi še problem možnosti kopa
nja in osvežitve. Mnogi so za ta 
osnovni higienski minimum največ
krat prikrajšani.

Upravljalec nekega gradbenega 
stroja ni kaj dosti na boljšem od 
voznika. Če je strojnik nekje v grad
beni jami vkleščen med stene, kjer 
Se upre žgoče sonce, nastopi v tem 
Primeru dokaj težak pogoj dela, saj 
je temperatura viškja kot je izven.. 
^ jamah ima delavec strojnik obču

tek kot da je v peči, nekaj lažje je šo
ferjem, ki odvažajo izkopni mate
rial, ker menjajo položaj. Nadležni 
spremljevalec poleg vročine je žeja. 
No, ta žeja pa povzroča težave ti
stemu, ki dela in tistemu, ki bi moral 
poskrbeti za ublažitev.. Torej redko 
bi našli primer, kjer bi bilo organizi
rano, da se lahko delavci odžejajo, 
saj še največkrat ni niti pitne vode.

Ena izmed specifičnih kategorij 
strojnikov so žerjavarji. Te delavce 
vročina najbolj pesti. Nahaja se med 
razbeljenim železom ter steklom na 
različnih višinah. Nima možnosti, da

sončnem poletnem obdobju pojav
lja v klasični ali panoramski kabini,, 
ni možnosti hlajenja.. Za prezrače
vanje obstaja možnost edino le z od-

»Kabina je prostorna, toda vročina mi ne prizanese«, pravi tov. Bac
kabinah so žerjavarji v nenehnem 
prepihu, kjer povzroča glavobol, 
prehlad, angine.

Različni poklici so na različni 
način prizadeti od poletne vročine, 
ki je letos nenormalna, torej višja od 
poprečnega za daljšo obdobje nazaj.
V glavnem se vsi potimo, eni bolj, 
drugi manj, vendar pod različnimi 
pogoji. Najmanj pa smo se potili za 
tp, da bi omilili potenje teh ali 
morda še drugih, ko tukaj ni opisano 
njihovo potenje.

piranjem okenskih kril ali gornjega 
dela panoramske kabine. Pri odprtih

bi stopil v senco, se osvežil z vodo ter 
pogasil žejo. Vsled vročine, ki se v
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Delavci DE Amara II. — »Prva
proletarska« Gradisa v Iraku

Veliko so postavili sami, med drugim tudi table za oznako gradbišča
|g

Pogled na montažo pisarniških prostorov in naselja ter del trase, kjer bo nova 
štiripasovnica

Ob priliki obiska glavnega direk
torja Saše ing. Škulja v DE Amara
II. v Iraku, je na zboru delavcev 
mladi predsednik OOZS tov Šmi- 
tran Milan orisal življenske in de
lovne pogoje delavcev pri gradnji 
mostu čez reko Tigris in zaključil z 
besedami: »Mi smo prva proleterska 
Gradisa v lraku«.

G1P Gradis. Največ iz TOZD " I 
Maribor (18), TOZD SPO N
ljana (16) in delovne j’kul>n^ |

Leto dni je minilo od prihoda prve 
skupine delavcev Gradisa, ki izva
jajo dela pri gradnji mostu čez reko 
Tigris. Orali so ledino, kakor se 
temu reče. V popolnoma novem 
okolju, drugačnih klimatskih prili
kah kot v domovini, pri 48 stopinjah 
in še čez v senci, se je in bo zgradilo 
prav vse. Vzorno urejeno in vzdrže
vano delavsko naselje s kuhinjo in 
samopostrežno restavracijo, je po
stavljeno v neposredni bližini grad
bišča. Glede na prilike je bila to prva 
velika skrb. Zagotovili so si pitno 
vodo iz Tigrisa s postavitvijo filtrir- 
nih naprav in lastno elektriko iz 
agregatov. Dokaj urejeno imajo 
oskrbo s prehrambenimi artikli, 
kruhom, sadjem in zelenjavo. Na 
začetku temu ni bilo tako, pa tudi 
sedaj se zgodi, da zmanjka piva, kar 
pri večni žeji in nujni nadomestitvi 
potrošene tekočine predstavlja pro
blem. Srečo imajo s kuharji, ki se re
snično potrudijo, da zagotove zdra
vo, kvalitetno in še dokaj razno
vrstno prehrano. Pa kaj, ko vedno 
pri teh visokih temperaturah ne 
tekne.

Sedaj je pri delih zapslenih preko 
50 delavcev iz različnih TOZD —

skupnih služb (8). Posaga„a g 
lavci so se iz Celja, KO l-Jul >
GE Maribor. p

Vodja DE ing. Pukšič, kadr°'J 
tov. Presen, geometer ing- K g 
Hrovat, ing. Petek, Potočnik- o n 
še k in nekateri strojniki bodo j p 
rlnnnlnili rmnlptnl staž. Večinadopolnili enoletni staž. Večin ^ d 
lih delavcev je pri delih ze v J Sl 
mesecev. Prihajajo novi, kis 
na urejenost naselja, Pr {( 
športnih objektov, mehanooF
Ijenostjo, organiziranostjo

4 zi
o

gradbišču presenečeni, Kaj g’ . , 
ganizirano in z delom Prl bi 
narediti v puščavi. , te

Na gradbišču je vkljub ^pj g. 
problemom veliko storjenega 1 s(
mnntQ7np Q DlSSmiŠ . »nimontažne barake s pisarnis J £
stori, se dviguje visok nasip. *^n{| tcAhoinrastel sloj za slojem po pr? ? -p Z
čiščenju leve obale reke 1 ig 'pl L 
rvirvrtf 1 '.ll tl/1 k O n VI A.montirana napenjalna koriv. V’ o: 
strukcija za montažo nosi £ s,
liko truda in naporov je ^ ^ 
trebno vložiti, da se je izve ,j(
taža konstrukcije testnega -
Vse to sodi v dela za pričetek g1 
del.

Pri dovozu materialov^®. ^
mezni šoferji v šestih rneS^vecl| ^ 
vozili tudi 36.000 km, I0JiinZj w
marsikdo v domovini PreV°

k,°' p-S^t!Žel ja po delovnih usp po(l1 iz
seženi delovni uspehi so J

■■F

■

Delavsko naselje in pred njim prostor za avtopark
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3 vj *esa> ki ga čuvajo kot zlato

n-!'' P°za^il* na napore in problem 
,1 n samem pričetku del. Delno jit 

jfj domnfa]-° tudi Pri Premagovanj
J spomS" LP!?je,m času’ k° ",,1 Sn uzJa v prostem času, ko : 
\a »;n minjajo na oddaljenost od dri J odmafctnrok’ sv°jcev, kadar jih pe< 

| žine te^ ^h1081 od c'v‘*'zac'ie 'n b'

blem°r®an'z'ranem reševanju pr 
tem °V 1° lahko vz8led za marsik 

A dei ®radbišče v domovini. V sve 
pol gatj ,inf eno,e sodelujejo kot del 
iH ItopamhTo^o3vniki.izvsehzipfj storw„■ Predstavniki iz vsel
J ZaSS, T?Z,D'Svet šteie 7 čla 
U točrHk RSednika Je bil izvoljen 
T«) Zk l Bo8°- Aktivni so tudi čl
A kretari S° 'Zmed sebe izvolili zaM kreL, ° ,zmed sebe izvolili za 
\ oro.,‘;ja tov- Presena. Sindik; 

, fl stavi;/,lranost vseh delavcev pi
fl ?»twZ5RS5S5i!l!^J opreHd .!sl° gonilno silo, ki naosr 
ilo s0ciel e Jeij'b nalog in ciljev uspe 
m strok0Varijern vodilnih delavstrokn ariietn vodilnih delav 

nih nrjakov Pri realizaciji del 
J n0st?a'Og’ družbeno politični ak 

'n z'’J,mžabnega življenja, šp< 
a Dg Sotovitvi standarda delav« 

:C j c Amara.

O07/az8ovoru $ predstavi 
i*" niknlT.to^- »mitran Milanom 
' »S^DZDSPOLjubljan

iSSASžS&Z!!

ISLAMOVIČ Ramiz, kvalifici
rani tesar iz NG Maribor je eden 
izmed dobrih delavcev in tudi nav
dušen športnik. Na gradbišču je za
poslen že 6 mesecev. Glede na po
goje dela, zaslužek in urejenost dru
žabnega življenja mu ne bo težko 
podaljšati pogodbo do Novega leta 
ali še dlje.

ARSIČ Miroslav, delavec Nizkih 
gradenj iz Maribora, je že na zboru 
delavcev postavil vprašanje zakaj 
dajo večino delavcev za DE Amara 
samo dve temeljni organizaciji, saj 
ima Gradis 18 TOZD. Ali ni kandi
datov, ali razumevanja za delo v tu
jini?

PRESEN Dominik, kadrovik DE 
in sekretar OOZK v DE Amara od 
samega formiranja t. j. od meseca 
avgusta 1978, je v razgovoru pove
dal, da so začetne težave s postop
nim reševanjem odpravljene. Pri 
vsakodnevnem opravljanju delov
nih nalog se pojavljajo novi proble
mi, katerih reševanje zahteva kom
pletnega delavca. Omenil je zimsko 
obdobje z dežjem in blatom ter kako 
je to psihično vplivalo na ljudi. V 
poletnih mesecih visoke temperatu
re, ki najbolj pestijo šoferje in stroj
nike, kajti v zaprtih kabinah vozil so 
izmerili tudi 64 stopinj C. Vkljub 
navedenemu je delovni elan zado
voljiv. Bolniškega staleža skoraj ni. 
V vsem obdobju dela sta bila 2 pri
mera in ena nesreča pri delu. Tudi 
škorpijoni in kače nam ne pridejo do 
živega, je bila optimistična izjava.

KENTOVIČ Muharem — žerja- 
vist je eden iz skupine delavcev, ki so 
bili .prerazporejeni iz matičnih 
TOZD v DE Amara v zadnjem 
času. Izrazil je ugodno oceno, ki so 
jo novodošli podali o urejenosti de- 

j lovnih in življenjskih pogojev na 
! gradbišču. Težave so le z visokimi 
temperaturami, katerim je osebno 
izpostavljen v kabini žerjava, ki 
nima urejenih klimatskih naprav.

Navedli smo nekaj misli in vtisov 
iz obiska in razgovorov z delavci v 
DE Amara II. v Iraku. Izjave, ki so 
jih v razgovorih podali posamezni

Še zadnji sloj nasipa, pa se odpre novo delo na pripravi napenjalnih korit. V 
ozadnju je piramida, drugi testni pilot

Konstrukcija za montažo nosilcev je pripravljena za pričetek glavnih del, 
priti bo treba še na drugi breg

Veliko truda in naporov je bilo potrebno vložiti, da se je pričela montaža 
konstrukcije testnega pilota
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Od dela v kuhinji, plovbe po Tigrisu in težaškega dela na pontonih j„
preciznejšega dela na opažu in napenjanju sta opravila delavca Potoč 
Bratušek

jave delavcev, katerih nismo imeno- TOZD ter pravočasnih zamenjav in 
vali in so aktivno in konstruktivno ne nazadnje čim boljšo informira- 
sodelovali tudi v razpravi na zboru nost 
delovnih ljudi gradbišča Amara.

„ , . , . . Na vse to smo dolžni strokovno,
Povedati pa moramo, da si vsi naši pravočasno in organizirano ukrepa-

delavci, ki izvajajo dela v tujim ze- ^ kajti zavedati se moramo, da niso
Jijovečjem uspesnejse povezave s delavne zadolžitve pri izvajanju del
TOZD v domovini, večje aktivnosti v tujjnj akcija grupe delavcev na
in organiziranju pri reševanju skup- samem gradbišču, temveč je to ak-
mh problemov, ki pa zahtevajo to- cjja združenih sil delovne organiza-
liko več naporov od delavcev na cije GIP Gradis,
samem gradbišču, nadalje zagotovi
tev ustreznih kadrov iz matičnih N. Jeršan

Utrujenim in lačnim je potrebno zagotoviti dobro prehrano

l

V akciji: eno od športnih srečanj z domačini

Šport in rekreacija sta sestavni del delovnega procesa. Nogometna ekipa DE
' ..aA. " in «odel«vci


